
Lietuviškose parapijose, bendruomenėse per visas Jungtines Valstijas
– nuo šiaurės iki pietų – po truputį įsibėgėja lietuviška veikla: vėl dirba
lituanistinės mokyklos, žmonės renkasi į šv. Mišias, planuoja renginius.

– 4-5 psl. 
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PERIODICALS

laikraštis lietuviams
leidžiamas nuo 1909 metų

Nebandykite gyventi amžinai, jums nieko neišeis – George Bernard Shaw 
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Ir vėl kartu

Kartu su 45 tūkstančiais bėgimo dalyviais iš daugiau nei 100 pasaulio šalių šiemetiniame, jau 44-ąjį kar-
tą rengiamame, Čikagos maratone dalyvavo ir 21 mūsų tautietis. Džiugu, kad visi jie pasirodė kaip ištver-
mingi bėgikai ir sėkmingai įveikė visą 26.2 mylių (42 km) maratono atkarpą.                             – 11 psl.

Gyvenimas – tarsi kinas
Ar norėtumėte atsidurti kino salėje šalia filmo herojaus ir turėti ga-
limybę stebėti jo reakciją į tai, kas vyksta ekrane su juo pačiu? To-
kios progos nepraleido ,,Draugo” korespondentas.          – 6 psl. 

Maratono aistros ir džiaugsmai
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GINTARAS VISOCKAS

Šį�sykį,�pradėdamas�komentarą,�prisiminiau�meninį
filmą�„Šuns�širdis”.�Pagal�Michailo�Bulgakovo�roma-
ną�sukurtoje�juostoje�yra�toks�iškalbingas�epizodas.
Pas�aukštos�kvalifikacijos�daktarą�Preobraženskį�įsi-
veržia� revoliucionieriai� ir� priekaištauja,� kodėl� jis,
skirtingai� nei� proletariatas,� gyvena� itin� erdviame
bute.�Kai�pasaulinės�šlovės�pasiekęs�medikas�atker-
ta,�jog�daug�kambarių�turinčiame�bute�jis�ne�tik�ilsi-
si,�bet�ir�priima�ligonius�apžiūroms,�juos�operuoja,�tuo-
met�valdžios�atstovai�prievartavo�jį�už�kelis�skatikus
įsigyti�bent�jau�žurnalų.�Už�surinktus�pinigėlius�par-
duodant�žurnalą�neva�bus�remiami�badaujantys�vai-
kai.�Daktaras�Preobraženskis�atsisako.�Pasibaisėję�pro-
fesoriaus�įžūlumu�revoliucionieriai�stebisi,�nejaugi�pro-
fesoriui�negaila�alkanų�mažylių?�Profesorius�nuošir-
džiai�atsako:�gaila.�Bet�žurnalų�nepirks.

Man�atrodo,�jog�visi,�kurie�matė�šį�filmą,�įsitikinę,
jog�daktaras�pasielgė�teisingai.�

Odabar šį epizodą perkelkime į nūdienos laikus.
Keliais rubliais paremti nuo bado mirštančių
mažylių nepanorėjęs profesorius šiandieninėje

Lietuvoje būtų apšauktas homofobu, jį varytų lauk
iš valstybinės ligoninės, trukdytų įsidarbinti priva-
čioje klinikoje, jam neleistų savo pozicijos pareikš-
ti iš valstybės lėšų išlaikomoje televizijoje... 

Maždaug taip. Tik pabandyk demokratinei Eu-
ropos Sąjungai (ES) priklausančioje demokratinėje
Lietuvoje prasižioti, esą mūsų sieną nelegaliai kir-
tę migrantai yra nusikaltėliai, pažeidę ne tik rytinę
Lietuvos, bet ir tos pačios ES bei NATO sieną! Man
regis, visiems blaiviai mąstantiems senų seniausiai
akivaizdu: nelegalus svetimos valstybės sienos kir-
timas yra sunkus nusikaltimas. Tačiau perskaitęs kai
kurių žmogaus teises ginančių organizacijų atstovų,
parlamento kontrolierių ataskaitas sužinau, kad tai
Lietuva yra didžiausias blogis. Mat nežinia iš kur at-
vykusius sienos pažeidėjus apgyvendino ne pra-
bangiuose viešbučiuose – vien palapinėse ir apleis-
tose mokyklose. Lietuva daug sykių nusikalto, nes at-
vykusiems nepametėjo šiltų anklodžių, neatgabeno
kokybiškų pietų iš prabangaus restorano, nesuteikė
profesionalių medicininių paslaugų. Lietuviai –
barbarai, kankintojai, sadistai? 

Man tikrai gaila skurstančių, alkstančių, nuo
karo ir kankinimų bėgančių nelaimėlių iš Afrikos ir
Azijos. Ir vis tik, iškilus migrantų krizėms, Lietuva
turėtų elgtis kaip tas daktaras iš „Šuns širdies”. O jei
šiandieninė ES teisė reikalauja, kad Lietuva sveti-
mais rūpintųsi labiau nei savais, vadinasi, – blogi įsta-
tymai. Sąžiningi, teisingi įstatymai neprieštarauja
sveikam protui. O sveikas protas sako, jog Lietuva,
jei aklai klausys ES direktyvų, tuoj taps apšnerkštu
„pereinamuoju kiemu, kuriame lietuviai gyvens
tik tam, kad aptarnautų į turtingus Vakarus bėgan-
čiųjų interesus”. 

Žmogaus teisės – dviejų kryčių gatvė?

Besirūpindamas žmogaus teisėmis Briuselis ir
Strasbūras jau seniai praradęs sveiką nuovoką. Mus

prievartauja gėjų ir lesbiečių meilės reikalus, žvel-
giant giliau, prilyginti šeimai. Neginčiju, jiems tu-
rime leisti gyventi, kaip jie išmano. Neleistina tyčiotis
iš jų būdo, juo labiau – juos skriausti, pavyzdžiui,
trukdant patogiai tvarkyti turtinius reikalus. Tačiau
ar turime teisę jų bendrą gyvenimą prilyginti šeimai?
Vyro ir moters santuoka turėtų būti iškilusi bent vie-
nu milimetru aukščiau už visus kitus darinius. Nes
vaikai gimsta tik tada, kai to nori vyras ir moteris.
Nei gėjų, nei lesbiečių šeimose vaikai negimsta. Bū-
tent dėl šios priežasties teisė jiems įsivaikinti ma-
žylius – labai abejotina. Vaikas – ne šuniukas. Jo ne-
nusipirksi turgavietėje. Homoseksualų darinius pri-
lyginus vyro ir moters santykiams, jiems leidus įsi-
vaikinti, tikroji šeima jau nebebus... šeima. Man re-
gis, šeima – tik ta, kurios dėka pratęsiama giminė.
Taip surėdyta Motinos – Gamtos, argi protinga šiuos
dėsnius laužyti?

Deja, Lietuvoje, ir ne tik Lietuvoje, užvirusi bjau-
ri sumaištis. Drįstu manyti, jog dėl priešpriešos la-
biausiai kalti homoseksualų teises ginantys politikai,
žurnalistai, apžvalgininkai. Jų laikysena dažnokai
arši, pikta, agresyvi. Jie pasiryžę bet kokia kaina mus
perauklėti, o jei nepavyktų pakeisti mūsų požiūrio
– įstatymais primesti mums savas tiesas. Bet jei va-
dovaujamės demokratijos taisyklėmis, leiskite ir
mums, heteroseksualams, turėti savo požiūrį į pa-
saulį. Juolab kad homoseksualų niekas Lietuvoje ne-
skriaudžia. Niekas į jūsų lovas nelenda žiūrėti. Tik,
vaizdžiai tariant, nelipkite mums ant galvų. Jei sie-
kiate mus, neva nesusipratėlius, perauklėti, tai gal
ir mes turime tokias pat teises – jums priminti gy-
venimo abėcėlę? 

Vos tik išgirstu šūkaliojimus, esą būtina „gerb-
ti žmogaus teises”, vis dažniau pagaunu save mąstant
apie nenuoširdumą ir dviveidystę. Pažiūrėkime,
kaip kvailioja prancūzai. Vos tik protestuotojas pre-
zidentą savo plakate palygino su Hitleriu, Emmanuel
Macron advokatai iškart kreipėsi į teismą. Girdi, tas
karikatūristas įžeidė poną Macron, pasityčiojo iš jo
garbės ir orumo. Galbūt. Bet kai karikatūristai iš
prancūžiško leidinio keletą metų be perstojo paišė
musulmonams švento pranašo Mahomedo karika-
tūras, tuo pačiu įžeisdami milijonų tikinčiųjų jaus-
mus, – nei Macron, nei kiti ES lyderiai nepuolė šauk-
ti, jog taip elgtis negalima. Man tokia pozicija ne-
priimtina: įžeisti vieno žmogaus jausmų negalima,
o štai tyčiotis iš gausios religinės bendruomenės jaus-
mų – leidžiama?!

Apie teisingumą ir lygiavą

Jei žmogaus teisių gynėjai nebežino, kur išlieti
energiją, kuo užsiimti, galiu pasiūlyti keletą temų.
Suskaičiuokite, kiek kartų Europos Žmogaus Teisių
teismas (EŽTT) per parą pažeidžia žmogaus teises?
Ištariau nesąmonę? EŽTT negali pažeisti žmogaus tei-
sių? Pasiremsiu asmenišku pavyzdžiu: kai krei-
piausi į EŽTT, šis tik po maždaug trejų metų atsakė,
jog mano bylos nesvarstys, nes ji, matot, neatitinka
keliamų reikalavimų. Tačiau kodėl neatitinka – ne-
paaiškino. Neatsiun tė posėdžio, kuriame svarstytas
mano advokatės surašytas ieškinys, išklotinės. Man
buvo pasakyta, jog pri valau tiesiog patikėti jų „gar-
bės žodžiu” (keistas teisinis argumentas). 

Sutinku, kai kurie skundai surašomi neprofe-
sionaliai. Bet juk daug bylų EŽTT nesvarsto visai ne
todėl, kad ieškiniai nepagrįsti ar teisiškai neteisin-
gai surašyti. Tiesiog visų bylų šis teismas išnagrinėti
nepajėgus. Todėl ir ieško įvairiausių priežasčių ne-
svarstyti. 

Kuo vadovaujamasi atmetant bylas – net ne itin
svarbu (pavyzdžiui, jei tuo metu jau buvo apgintos ke-
lių žurnalistų teisės, teismas ieškos priešingos po-
zicijos – kada žurnalistai piktaudžiavo savo teisėmis).
Svarbiausia, kad žmogus nesulaukia teisingumo. Dar
labai svarbu, kad jam nepasakoma visa teisybė, ko-
dėl jo bėda nesvarstoma. O dabar suskaičiuokite, kiek
tokių, kurie turėjo sulaukti, bet nesulaukė pagalbos
iš EŽTT? Tūkstančiai, milijonai? 

Suprantu, tema – sudėtinga. Gal padėtis – net be
išeities. Nepaisant šios temos sudėtingumo sėskime
prie apskritojo stalo ir svarstykime, kaip galėtumė-
te ją patobulinti, kad nepagrįstai atmetamų bylų būtų
kuo mažiau! Kol kas teturime selektyvų, parodomąjį,
nuo politinės konjunktūros priklausomą teisingumą.

Štai Lietuvoje privalomąjį sveikatos draudimą
moka visi. Lygiava. Bet ar teisinga, jei vienodą pinigų
sumą į valstybės sąskaitą atseikėja visą gyvenimą
sportavęs, sveikai maitinęsis, negirtuokliavęs, ne-
rūkantis žmogus ir tas, kuris niekad nebėgo krosų,
neplaukojo baseine, o tik gurkšnojo spiritinius gė-
rimus ir rūkė prastą tabaką? Žinoma, sveikata – tai
tokia tema, kai nežinai, kas ilgiau gyvens – sveiką gy-
venseną propaguojantis ar nuolatinius pasilinks-
minimus pasirinkęs. Ir vis tik mokestis, kurį vadi-
name PSD, turėtų būti diferencijuotas. Kitaip pa-
žeidžiame sportuojančiojo žmogaus teises. Bent man
taip atrodo.

Imkime narplioti teisę balsuoti renkant prezi-
dentą, parlamentą ar savivaldybės narius. Be abejo,
tokios teisės nusipelnė visi šalies piliečiai: ir mote-
rys, ir vyrai, ir gėjai, ir katalikai, ir musulmonai. Ta-
čiau ar teisinga, kai rinkimuose lygias teises turi
šiaip ne taip vidurinę mokyklą baigęs beraštis ir
aukštąjį universitetinį išsilavinimą turintis profe-
sorius? Mano supratimu, aukštąjį išsilavinimą įgi-
jęs Lietuvos pilietis privalo turėti bent keliais balsais
daugiau už tą, kuris vos pramokęs skaityti ir rašy-
ti. Nes profesorius giliau nusimano, kas yra politika.
Tokia lygiava grubiai pažeidžia profesoriaus teises. 

Štai į vieno Lietuvos miesto savivaldybę įsitry-
nė vienas iš ES šalių atvykęs užsienietis ir ėmė mo-
kyti mus, vietinius, kaip mūsų miestuose turi būti
pagerbtas Antrojo pasaulinio karo metais Lietuvos
interesus itin sudėtingomis sąlygomis gynusio Ka-
zio Škirpos ar Jono Noreikos atminimas? Ar taip ne-
pažeidžiama mano, lietuvio, teisė savo žemėje rūpintis
sava istorija taip, kaip ją išmanau?

Žodžiu, žmogaus teisių gerbėjai galėtų į žmogaus
teises žiūrėti plačiau, giliau, nuoširdžiau, nei tai darė
iki šiol. Jei esame tikri demokratai, tai turime pri-
pažinti, jog žodžiai „myliu”, „gerbiu”, ,,užjaučiu” turi
antonimus. Demokratinėje šalyje žmogus privalo tu-
rėti teisę ne tik mylėti, bet ir piktintis, nesutikti, jaus-
ti priešiškumą... 

Kaip Europoje pažeidžiamos žmogaus teisės

www.draugas.org



kovai su pandemija įsteigtiems „galimybių pasams”.
Tad taip ir neaišku, ką valstybės vadovas remia –
kovą su pandemija, ar tuos, kurie priešinasi kovai su
pandemija? Naujienų tinklalapio tv3.lt kalbintų po-
litologų teigimu, prezidentas nuolat įsivelia į poli-
tinius žaidimus, ir taip tikisi susirinkti papildomų
taškų.

Politologas Saulius Spurga sako: „Stebėdami vie-
šąją erdvę, komentuodami įvykius mes matome vie-
ną labai paprastą dalyką – valdžios šakos Lietuvoje
neveikia vieningai. Kai kas bando priskirti nuopel-
nus už gerus pasie kimus suvaldant šią pandemiją
arba bando apkaltinti už netinkamus sprendimus.
<…> Savo politinius taškus politikai renka kriti-
kuodami kitas valdžios šakas. Tačiau žinote, kas yra
nepriimtina? Rinkti taškus pandemijos sąskaita. Pri-
siminkime, kad ir savo metinėje kalboje prezidentas
priekaištavo ankstesnei Vyriausybei, kad neleido kon-
taktinio ugdymo mokyklose, kuris, beje, ir sukelia
daugiausiai problemų”, – sako S. Spurga. Anot jo, pre-
zidento kritika sudavė smūgį visuomenės pasitikė-
jimui Vyriausybe. Pareiškimai apie sveikatos ap-
saugos ministro pasitraukimą gali pradėti trikdyti
ir pandemijos valdymą.

S. Spurga teigia, kad nors tai labai rimtas sig-
nalas Vyriausybės vadovei, bet, jo nuomone, prem-
jerė I. Šimonytė neatsižvelgs į šiuos G. Nausėdos pa-
sisakymus ir pati nelieps A. Dulkiui atsistatydinti,
nes jau pasakė savo nuomonę, ir ministras Dulkys
liks savo poste.

Politologas Bernaras Ivanovas sako, kad atsta-
tydinus Dulkį ar kitus ministrus Vyriausybė nepa-
keistų savo darbo kokybės ir nepakeistų visuomenės
požiūrio, nes atėjęs naujas žmogus nedirbtų geriau.
„Tikėtina, kad jis dirbs dar blogiau”.

Antrasis vėzdas – migrantai

Praėjusią savaitę Seimo kontrolieriaus tarnyba
paskelbė ataskaitą, kurioje niūriomis spalvomis
nupiešė neteisėtų migrantų gyvenimą Lietuvoje – už-
sieniečių laikymo sąlygos Lietuvoje prilygsta vos ne
kankinimui. Vidaus reikalų ministerija sako, kad in-
formacija apie migrantų apgyvendinimo sąlygas

yra pasenusi. Tai patvirtina ir Lietuvos
Raudonojo Kryžiaus, kuris ne tik stebi si-
tuaciją, bet ir dalyvauja gelbstint mig-
rantus, vadovė Kristina Meidė: „Nuo
rugpjūčio, kada daryta ataskaita, kada
buvo lankytos tos vietos, situacija yra kar-
dinaliai kitokia. Net pačiose blogiausio-
se vietose nuo rugpjūčio pradžios situacija
kardinaliai pasikeitė. Pirmas dalykas –
žmonės buvo iškelti iš pačių baisiausių

vietų, nebeliko palapinėse gyvenančių žmonių, kas
atrodė labai blogai, kai buvo lietingas sezonas”. 

Krašto apsaugos ministras Arvydas Anušauskas
ataskaitoje randa ir dar vieną spragą – Seimo kont-
rolieriai nevertina, kad migrantai Lietuvoje atsidūrė
dėl Baltarusijos diktatoriaus Aliaksandro Luka-
šenkos režimo vykdomos hibridinės atakos: „Seimo
kontrolierių ataskaita apie nelegalių migrantų padėtį
išaiškina, kad Lietuvoje lyja ir net vasaros naktimis
būna vėsoka. Tikra tiesa. Jeigu ieškosite ataskaito-
je priežasčių, kodėl tie žmonės buvo įstumti į tokią
padėtį ir kas ta Lukašenkos hibridinė ataka, tai ne-
varkite. Kontrolieriai šioje vietoje ir akli, ir kurti. Juk
tai ne jų reikalas”, – ,,Facebook” rašė ministras. 

,,Baltarusija organizuotai atgabena 300 žmonių
per dieną prie sienos, įstumia į Lietuvos Respublikos
teritoriją, tada visi čia verčiasi per galvą siekdami
pastatyti palapines, atiduoda apgyvendinimui visas
pasieniečių užkardų patalpas, iššluoja visus rezer-
vus ir net iš kariuomenės batus perduoda, ir tada jau
gauna kontrolieriaus rekomendacijas, ką iš tikrųjų
reikėjo daryti”, – teigia A. Anušauskas. 

Pasak jo, niekas nesiginčytų, jog reikėjo pasi-
rūpinti vegetariniu migrantų maitinimu, vaistais,
psichologais ir sudaryti galimybes susisiekti su tei-
sininkais, tačiau tam nebuvo laiko. ,,Ataskaitą galės
įsirėminti Lukašenkos hibridinės atakos organiza-
toriai, kurie tvarkingai išduoda vizas aerouoste, pa-
togiai apgyvendina viešbučiuose, pasiūlo mokamas
pavežimo paslaugas, net parūpina kamufliaže užsi-
maskavusius gidus, siūlančius patogiausius kelius
(Lietuvos) pasienio turistams”, – rašė ministras.

Pirmasis atkurtos Lietuvos valstybės vadovas
Vytautas Landsbergis iš ligoninės, kur buvo papuo-
lęs dėl nedidelės sveikatos problemėlės, apie dabar-
tinę politinę situaciją Lietuvoje taip kalbėjo: „Tai yra
nesusikalbėjimas žmonių tarpusavyje Lietuvoje,
kas iš tikrųjų yra svarbu ir kur reiktų nesikivirčy-
ti, nesiginčyti, o matyti uždavinį, pavojų, grėsmę, ligą
ir tam priešintis... Politika – tai valstybės kūryba, ar
mums sekasi, ar mes tą pakankamai supratingai da-
rome, ar vieni kitiems kaišiojame kojas ir paskui ieš-
kome kaltų, kodėl ne viskas gerai. Toks nebrandumas
ir mūsų visuomenės... kai kada”.

Jeigu�apie�Lietuvą�spręstum�iš�žiniask-
laidos,�atrodytų,�kad�mums�čia�atėjo�pa-
skutinioji.� Aplink� siaučia� pandemija,
iš�už�sienos�skverbiasi�kenkėjiškai�kai-
mynų�stumiami�migrantai,�o�opozicija,
vaizdingai�tariant,�supa�valdžios�valte-
lę�taip,�kad,�atrodo,�ji�tuoj�paskęs�kar-
tu�su�visa�valstybe.�

Jeigu, pvz., skelbiami griežtinimai dėl COVID-19 pa-
ndemijos, kyla puo limas, kad valstybė uždaroma
kalėjime. Jeigu sąlygos atlaisvinamos, puolimas

tęsiamas su nauju įkvėpimu – valdžia paleido vadžias.
Atrodo, kad žmones kažkas plėšo iš vidaus (beje, ne
vien Lietuvoje) ir jie niekaip neranda ramybės. At-
gimusios Darbo partijos vadas Viktoras Uspaskich
99 proc. garantuoja, kad Ingridos Šimonytės vy-
riausybė neatlaikys; praėjusią kadenciją valdžioje bu-
vusios „valstiečių” partijos vadas Ramūnas Kar-
bauskis premjerę atakuoja grasinančiais laiškais, kad
skelbs nepasitikėjimą (politologams atrodo, kad jis
taip tik nori atkreipti į save blėstantį visuomenės dė-
mesį, nes jo frakcija Seime sudaro tik nedidelę opo-
zicijos dalį); buvęs premjeras Saulius Skvernelis kal-
ba apie ėjimą prarajos link ir kartu su buvusiu savo
sveikatos ministru Aurelijum Veryga, kurio vado-
vavimo ministerijai metu pandemija kaip tik ir „su-
žydėjo”, dabar aiškina, kad šį kartą jie situaciją jau
tikrai suvaldytų ir pandemiją sustabdytų, nors net
pačių kolegos nesutinka skiepytis ir kitiems rodo ne-
pasitikėjimo skiepais pavyzdį. Prie viso to – gatvėse
siaučia mitinguotojai, o prezidentas jau iš posto ver-
čia sveikatos ministrą... Tad kasdien tenka melstis,
kad valdžioje esantys žmonės psichologiškai atlaikytų
kritikos uraganą ir valstybė šiuo sunkiu metu ne-
sužlugtų. Todėl šiek tiek nuramino nuosaikus poli-
tologo Lauro Bielinio tekstas, kuriame jis sako, kad
Vyriausybė su darbais susitvarko, o valdančiųjų koa-
licijoje pasitikėjimo vienų kitais netrūksta, tad val-
džia gyvuos ir valstybės kataklizmai nelaukia.

L. Bielinis yra ne koks konservatorius, kuris bet
kokiomis aplinkybėmis mūru stovėtų už valdžią – tai
socialdemokratinės krypties mąstytojas, buvęs pre-
zidento Algirdo Brazausko patarėjas, tad jo žodį
tikrai galima laikyti blaiviu ir objektyviu. Nors ir vi-
suomenės nuomonė nėra palanki šiai Vyriausybei ir
praktiškai visi ministrai vertinami vienodai blogai,
atsiranda ir daugiau Vyriausybę palaikančių, arba
teisingiau būtų sakyti – padėtį suprantančių balsų. 

Vienas vėzdas – pandemija

„Nežinau, ar verta politiškai rimtai reaguoti į
reitingų rezultatus, juk jie rodo ne kvalifikuotą Vy-
riausybės veiklos vertinimą, bet daugiau momenti-
nę emociją. Ir ta emocija išties nėra pastovi ir bet ko-
kiu momentu gali pasikeisti į priešingą. Poveikį vi-
suomenės emocijoms gali padaryti daugelis veiksnių
– pandemijos suvaldymas, ekonomikos bei ūkio są-
lygų pokyčiai, geras oras, pagaliau, ir dar daug, daug
kitų didelių ir smulkių priežasčių. Bet kalbos apie ga-
limą Vyriausybės atsistatydinimą sklinda, ir tenka
sau užduoti šį klausimą. Galėčiau į šį klausimą at-
sakyti trumpai – vargu, ar atsistatydins, nėra pa-
grindo. Bet skaitytojas nesupras, todėl pabandysiu
paaiškinti plačiau. Politinės atsakomybės prasme at-
sistatydinimas sukeltų pakankamai didelę sumaiš-
tį. Na, kiekvienas atsistatydinimas ją sukelia ir, at-
rodo, neverta dėl galimos sumaišties pernelyg su-
reikšminti šio atvejo, tačiau reikalą apsunkina pa-
ndeminė situacija, trunkanti jau antrus metus, bei
vykstantis Baltarusijos spaudimas Lietuvai. Įtampa
pasienyje ir su ja susieti prekybos bei kaimyninių
santykių aspektai bei dinamiška pandemijos kaita
reikalauja greito ir efektingo reagavimo daugelyje
valstybės ūkio sričių. Sustoti negalima nei vienai die-
nai. Aišku, visų pirma Sveikatos apsaugos ministe-
rija yra spaudžiama tiek viešosios nuomonės, tiek
Prezidento, tiek ir opozicijos pastangomis. Jau nie-
kas nekreipia dėmesio, kad organizacine prasme dau-
gelis problemų čia jau išspręstos ir priimti adekva-
tūs sprendimai, bet kasdien kintančios sąlygos de-
monstruoja vis naujus iššūkius ir suteikia galimy-
bę kritikuojantiems vėl spausti šią ministeriją”, –
sako L. Bielinis.

Sumaištį kelia ir pačių kritikuotojų prieštarin-
gumai. Štai praėjusį penktadienį prezidentas Gita-
nas Nausėda aštriai kritikavo sveikatos apsaugos mi-
nistrą Arūną Dulkį, kad jis nesusitvarko su pande-
mija, ir net pasiūlė jam atsistatydinti, bet tą pačią die-
ną pats su ponia apsilankė restorane, kuris priešinosi

32021 SPALIO 14 D., KETVIRTADIENISDRAUGAS

Blaivaus proto 
karštymety
AUDRONĖ V. ŠKIUDAITĖ

Kaip atpažinti prekybos žmonėmis auką?
Spalio 28 d., ketvirtadienį, Lietuvos Užsienio reikalų ministerijos Konsulinis departamentas ren-

gia seminarą  „Kaip atpažinti prekybos žmonėmis auką ir jai padėti?”. Seminaras skirtas pami-
nėti Europos Sąjungos kovos su prekyba žmonėmis dieną ir didinti sąmoningumą apie šį nusi-
kalstamą socialinį reiškinį.

Turėdami žinių, kaip atpažinti į prekiautojų žmonėmis pinkles patekusius žmones, Jūs, bū-
dami arčiausiai užsienio valstybėse esančių mūsų tautiečių, galėtumėte pirmieji ištiesti jiems pa-
galbos ranką – nukreipti į ins ti tucijas ir organizacijas, teikiančias įvairiapusę pagalbą šios nusi-
kalstamos veiklos aukoms. Renginys vyks nuotoliniu būdu MsTeams platformoje 14:00–17:15 val.
Lietuvos laiku.

Kviečiame registruotis iki spalio 25 d., pirmadienio, užpildant dalyvio anketą šiuo adresu:

https://forms. gle/Fv3P2wKehGjRQx6G8.
Užsiregistravusiems renginio dalyviams bus atsiųsta prisijungimo prie renginio nuoroda.

Facebook renginys: https://fb.me/e/19EfFaHsl. Kviečiame dalyvauti.

Globalios Lietuvos departamentas ir 
Konsulinis departamentas
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TELKiNiAi

VILIJA JURGUTIENĖ

Rugsėjo�mėnesį�vėl�atgijo�gyveni-
mas� Detroito� Dievo� Apvaizdos
parapijoje.�Ir�vaikučiai,�ir�suaugę

džiaugėsi�vienas�kito�draugyste�bei�po
truputį�atsigaunančia�lietuviška�veikla.

Ir vėl – į mokyklą

Rugsėjo 18 dieną į pamokas vėl su-
sirinko „Žiburio” lituanistinės mo-
kyklos mokiniai ir mokytojai. Naujuo -
sius mokslo metus pradėjo 58 vaikai ir
9 mokytojai: Emilija Vilkaitė (darželis),
Asta Jurgutis-Piestys (I kl.), Vilija Jur-
gutienė (II kl.), Vilius Vilkas (III kl.),
Vaiva Varner (IV kl.), Jūratė Latvė-
nienė (V kl.), Judita Kanopsky (VI kl.),
Gintarė Čereskaitė (VII kl.) ir Eglė
Gar benis (VIII kl.). 

Mokslo metų atidarymas vyko pa-
rapijos kiemelyje. Mokyklos vedėja,
šių eilučių autorė, paskatino visus kal-
bėti savo gimtąja kalba ir likti lietuviais
širdyje, nesvarbu, kur pasaulyje mes be-
gyventume. Lietuvos Respublikos Vy-
riausybė padovanojo vaikų bibliotekai
naujų lietuviškų knygų – mokykla labai
įvertina prasmingas Lietuvos pastangas
padėti mūsų mokiniams pažinti Lietu-
vą bei džiaugtis lietuvišku žodžiu.

JAV Lietuvių Bendruomenės Det-
roito apylinkės vardu mokinius pa-

sveikino apylinkės pirmininkė Ra-
min ta Vilkienė. Aštuntos klasės mo-
kytoja, poetė Eglė Garbenis perskaitė
savo eilėraštį, sukurtą mokslo metų
pradžiai. Po oficialaus atidarymo vai-
kai ir mokytojai žaidė smagius susi-
pažinimo žaidimus, visi nusifotogra-
favo, o vėliau mėgavosi pica ir pyragais. 

Mokykloje šiais metais yra ir nau-
jovių. Rasa Laucienė įkūrė archyvi-
nių knygų biblioteką, tad vyresnieji
mokiniai ir bendruomenės nariai galės
pasidžiaugti retesniais lietuviškais
spaudiniais. O mokyklos sienas dabar
puošia Kelmės vaikų kompiuterinės
tapybos darbai iš parodos „Angelų so-
dai – aš esu”. Specialiųjų poreikių vai-
kų iš Kelmės kūrybos darbus paruošė
specialiųjų poreikių mokytojas Valdas
Kančauskas. Vaikų darbai buvo ekspo -
nuoti Švietimo, mokslo ir sporto mi-
nisterijoje, Socialinės apsaugos ir dar-
bo ministerijoje, Lietuvos Nacionalinėje
Martyno Mažvydo bibliotekoje, Vil-
niaus miesto savivaldybėje, Medininkų
pilyje, Kauno „Žalgirio” arenoje, Ber-
nardinų bažnyčioje Vilniuje, penkias
dienas jie puošė Vilniaus rotušę, o taip
Jungtinių Amerikos Valstijų ambasadą
Vilniuje. Du piešiniai buvo padovanoti
LR Prezidentei Daliai Grybauskaitei.

Sveikinu visus vaikučius bei mo-
kytojus sugrįžus į mokyklą, linkiu ge-
rai mokytis bei džiaugtis knygomis ir
menu!

Ruduo Detroite

Mokslo metų pradžia

Žiburio mokykla vėl atveria duris,
Brangi lietuvių kalba ir vėl jus pasitiks.
Kalbėsime, rašysime ir kursime smagiai,
Dainuosime ir žaisime mes klasėse linksmai.
Lietuviškas skambutis mokykloj nuskambės,
Ir mūs mielus vaikučius į klases vėl sukvies.
Rudenio saulutė šypsosis mums meiliai,
Lietuviškai kalbėsim ir mokysimės stropiai.
Mūs mažas Žiburėlis labai gražiai žibės,
Mokyklos mokinukai – lietuviškai kalbės.
Tai mūsų žiburiukai, tai mūsų ateitis,
Tai lietuvybės kelias, tai mūsų Žiburys!

Eglė Vizgirdaitė-Garbenis

Būsimieji�abiturientai�su�savo�mokytoja�(iš�k.):�Tomas�Belau,�Tadas�Pavlovskis,�Emma�Ka-
nopsky,�Eva�Latvėnas,�mokytoja�Eglė�Gabenis�ir�Edvinas�Varner. E. Garbenis nuotr.

„Lietuviškų�melodijų”�studijoje�(iš�k.):�LR�garbės�konsulas�Algis�Zaparackas,�LB�Detroito
apylinkės�pirmininkė�Raminta�Vilkienė,�LB�Michigano�apygardos�pirmininkė�Vi�lija�Jurgutienė
su�dukrele�Sigita,�Algis�Kaunelis,�Dievo�Apvaizdos�parapijos�pastoracinis�konsultatas.�

R. Vilkienės nuotr.

Kunigas�Gintaras�Jonikas�pašventino�mokyklos�bibliotekėlę.��

2020–2021�mokslo�metų�atidarymas�Detroito�„Žiburio”�lituanistinėje�mokykloje.�� Eglės Garbenis nuotr.
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N AUJIENOS TRUMPAI

Sveikiname�visus�su�naujais�mokslo�metais!�Šiais�me-
tais�St.�Petersburgo,�FL�lituanistinę�mokyklą�„Sau-
lutė”� lankys� beveik� pusšimtis� lietuvaičių.� Labai
malonu,�kad�į�mokyklos�bendruomenę�įsijungė�15
naujų�šeimų.�Tėveliai�veža�vaikus�net�iš�Orlando.

Nuoširdžiai džiaugiamės, kad dar vienus
mokslo metus pasitikome taip gausiai su-
sirinkę ir visi kartu sukūrėme nuostabią

mokslo metų pradžios šventę.
„Egle’s cookies” apdovanojo kiekvieną moki-

nį saldumynais su Lietuvos simbolika, o Gintaras
Karosas – moliniais švilpukais. Mokiniai galės eiti
į mokyklą pasišvilpaudami! JAV Lietuvių Ben-
druomenės St. Petersburgo apylinkė suteikė fi-
nansinę paramą sveikatos išlaidoms šeimai, kurios
vaikučiai lanko lietuvišką mokyklą. 

Ramunė Gaškienė, mokyklos direktorė

Lituanistinės  mokyklos „Saulutė” archyvo  nuotraukos

Nekantriai laukiame susitikimų

Antrokas�Benas�Binevičius�džiaugiasi� lietuviška�knygute.�
Vilijos Jurgutienės nuotr.

Darius�Jurgutis,�Gustas�Garbenis� ir�Faustas�Garbenis�pa-
tarnauja�kun.�G.�Joniko�atsisveikinimo�šv.�Mišiose.

E. Garbenis nuotr.

„Baltijos”�tunto�skautų�įžodį�praveda�brolis�skautas�vytis�Audrius�Matvekas.�Iš�k.:�Darius�Jurgutis,�Henrikas�Kamis,�Aras
Kish,�Martis�Gabrielius,�Markus�Valkauskas,�Gustas�Garbenis�ir�Lukas�Šumskas.� Pauliaus Jurgučio nuotr.

Detroito�„Gabijos"�ir�„Baltijos”�tuntų�skautai�iškilmingoje�sueigoje.� E. Garbenis nuotr.

Atsisveikinome su kunigu G. Joniku

Rugsėjo 19 d., sekmadienį, Dievo Apvaizdos pa-
rapijoje buvo aukojamos atsisveikinimo Mišios su pa-
rapijos klebonu kun. Gintaru Antanu Joniku, kuris
po 12-os tarnystės mūsų parapijoje metų sugrįžta į Lie-
tuvą. Per iškilmingas šv. Mišias Ada Šimaitytė var-
gonavo, o Romas Maziliauskas ir Simona Gavrilenko
giedojo nuostabias giesmes. Tą dieną vyko ir tradi-
cinė, metinė Dievo Apvaizdos parapijos gegužinė. Su-
laukėme daug svečių,  džiugu buvo matyti susibūrus
ir nemažai jaunimo. Dėkojame visiems, padėjusiems
suorganizuoti šią gražią šventę. 

Sezoną pradėjo skautai

Rugsėjo 25 d. parapijos kieme susirinko Detroi-
to skautai – „Gabijos” ir „Baltijos” surengė veiklos
metų atida rymo sueigą. Veikė lauko virtuvė, visi gar-
džiavosi brolių iškeptomis dešrelėmis ir kitais val-
giais. Po pietų – rikiuotė, padėkos už darbą stovykloje,
apdovanojimais ir skautų įžodžiais. Sveikiname bro-
lius, „užsidirbusius” gelto ną kaklaraištį, ir linkime
visiems sėkmingų bei prasmingų skautavimo metų.
Taip pat visi yra kviečiami susipažinti su nauja
skautų būstine, kurią per vasarą įrengė brolis Darius
Jurgutis. Čia galima pamatyti senas stovyklos gai-
reles, praėjusių stovyklų ženklus, archyvines nuo-
traukas bei pavartyti naudingas skautiškas knygas
ir vadovėlius.

Išgirsti apie tai, kas vyksta Detroite, pasiklausyti
įdomių pokalbių su bendruomenės veikėjais galite per
naujai sukurtą Detroito „Lietuviškų melodijų” radijo
Facebook puslapį: facebook.com/LithuanianMelo-
diesDetroit
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ALGIS VAŠKEVIČIUS

,,Drauge”�jau�rašėme�apie�režisierės�Giedrės�Žickytės
filmą�,,Šuolis”,�kurio�pagrindinis�herojus�–�legendinis
lietuvių�jūreivis�Simas�Kudirka,�kuris�Šaltojo�karo�me-
tais�iš�sovietų�laivo�peršoko�į�Jungtinių�Amerikos�Vals-
tijų�lai�vą�ir�pasiprašė�politinio�prieglobsčio,�bet�buvo
grąžintas�atgal.�Filmo�pasaulinė�premjera�įvyko�prieš
metus,�bet�Lietuvos�kino�teatrų�ekranus�jis�pasie-�kė
tik�visai�neseniai.�Įvyko�ir�filmo�premjera�JAV,�o�ne-
trukus�,,Šuolis”�vėl�grįš�į�New�Yorką�–�Baltijos�filmų�fes-
tivalio�metu�jis�bus�rodomas�gyvai�Scandinavia�Hou-
se�lapkričio�3–7�dienomis�bei�virtualioje�platformo-
je�visoje�Amerikoje�lapkričio 5–14 dienomis.

,,Šuolį” S. Kudirka pamatė
Marijampolės kino teatre

Filmas sukėlė didelį susidomėjimą daugelyje ša-
lių, Lietuvoje jis rodomas jau tris savaites, G. Žickytė
per tą laiką davė dešimtis interviu, bet tik visai ne-
seniai įvyko tai, ko ji labai norėjo – ,,Šuolį” didžiajame
ekrane pamatė pats S. Kudirka. Tai įvyko Marijam-
polėje, ,,Spindulio” kino teatre, nes šis miestas su geru
kino teatru yra arčiausiai nuo Pilviškių Vilkaviškio
rajone, kur dabar S. Kudirka gyvena.

,,Aš filmą Simui jau buvau nuvežusi į Pilviškius,
jis pažiūrėjo ‘Šuolį’ kompiuterio ekrane, bet labai no-
rėjo jį pamatyti kino teatre, pajausti žiūrovų reakciją.
Tam ruošėmės, Simas sirguliavo, jis jau garbaus am-
žiaus, bet pavyko viską suderinti ir atvykti kartu į
Marijampolę”, – ,,Draugo” korespondentui sakė G.
Žickytė. 

Apie šį filmą jau daug kas buvo girdėjęs, be to,
,,Šuolis” iki svečių atvykimo į Marijampolę jau visą
savaitę buvo rodomas ,,Spindulyje”, tad patys ne-
kantriausi žiūrovai jį jau buvo matę. Tiesa, atsirado
ne vienas, kuris dar kartą atėjo į ,,Spindulį” tam, kad
savo akimis pamatytų legendinį jūrininką.

S. Kudirka gimė Griškabūdyje, Šakių rajone
1930 metais. Lemtingas šuolis įvyko 1970 m. lapkri-
čio 23-ąją, kai jūroje prie Amerikos krantų susitiko
sovietų ir amerikiečių žuvininkystės ekspertai. Tas
akimirkas, kai gimė sprendimas bėgti iš sovietinės
sistemos į laisvę S. Kudirka yra prisiminęs šimtus
kartų. 

Negalėjo 
būti sovietinėje sistemoje

,,Tas sovietinis kalėjimas smaugte smaugė. Plau-
kiojau ‘Sovetskaja Litva’ laive, bet neturėjau jokios
galimybės išlipti kur nors į krantą. Kai mūsų laivas
susitiko su amerikiečių laivu ‘Vigilant’, jame buvę jū-
reiviai mums mosavo rankomis, mėtė į mūsų ‘So-
vetskaja Litva’ cigaretes ‘Marlboro’, ‘Coca Cola’ bu-
teliukus. Ir kai kažkas metė keletą amerikietiškų žur-

Simas Kudirka: ,,Šiandien savo šuolio nekartočiau”

Simas Kudirka Marijampolėje prisiminė šuolį, kuris pakeitė jo ir kitų žmonių gyvenimus. 

Režisierė Giedrė Žickytė džiaugėsi, kad šis filmas sujaudino žiūrovus. Ričardo Pasiliausko nuotraukos

nalų, jie nukrito ant mūsų laivo denio ir juos pakė-
lė pora žmonių, o priėjęs ‘zampolitas’ (asmuo, atsa-
kingas už ideologinį darbą) tiems žmonėms pasakė,
kad dabar jie negalės išlipti į krantą kitose šalyse, ma-
nyje tarsi kokia styga nutrūko ir akimirksniu nuta-
riau – bėgsiu, daugiau nebegaliu būti šitoje siste-
moje”, – pasakojo po filmo žiūrovams buvęs jūri-
ninkas.

Tos kelios šuolio akimirkos pakeitė ir Simo, ir
daugelio kitų žmonių gyvenimus. Po aštuonių ame-
rikiečių laive praleistų valandų jis prievarta buvo grą-
žintas į sovietų laivą. Už tėvynės išdavimą S. Kudirka
buvo nuteistas 10 metų kalėjimo, išsiųstas į Vladimiro
kalėjimą. Tačiau atsitiko taip, kad didžiulį tarptau-
tinį atgarsį sukėlęs ir daugybę žmonių sujaudinęs
įvykis galiausiai baigėsi laimingai – po nepilnų
ketverių kalėjime praleistų metų S. Kudirka buvo pa-
leistas ir jam su žmona, dviem vaikais bei mama,
kuri, kaip paaiškėjo, buvo gimusi JAV ir galėjo at-
kurti šios šalies pilietybę, buvo leista išvykti į Ame-
riką.

Amerikoje Simas su šeima gyveno beveik 30
metų, dirbo paprastus darbus, kol galiausiai 2007-ai-
siais visam laikui grįžo į Lietuvą ir įsikūrė visai ne-
toli nuo Marijampolės, Pilviškiuose. Abu jo vaikai Lo-
lita ir Evaldas liko gyventi JAV. 2015 m. mirė jo žmo-
na Genutė, tad dabar dideliame mūriniame name Si-
mas šeimininkauja vienas.   

Filmas sužavėjo pagrindinį herojų

Po daugybės gerų atsiliepimų sulaukusio ,,Šuo-
lio” Simo vardas vėl skambėjo: Vilniuje po premje-

ros žiūrovai atsistoję ilgai skandavo ,,Simas”, ,,Si-
mas”, Maskvoje, kur ,,Šuolis” buvo rodytas per S. Ku-
dirkos gimtadienį balandžio 9-ąją, žiūrovai sugiedojo
jam ,,Ilgiausių metų”. Tas žiūrovų reakcijas režisierė
filmavo mobiliu telefonu ir stengėsi vėliau parody-
ti S. Kudirkai.  

Visą filmą Marijampolėje S. Kudirka žiūrėjo įsi-
kibęs į režisierės ranką. Kai po seanso paklausiau,
kaip patiko didžiajame ekrane parodyta jo gyvenimo
istorija, jis neslėpė susijaudinimo ir sakė, kad ,,Šuo-
lis” yra labai geras filmas.

,,Aš esu labai dėkingas Giedrutei, kaip ji pada-
rė šitą filmą. Neslėpsiu, per tuos jo kūrimo metus
buvo visko, kartais ir nesutardavome, bet ji labai ge-
rai žinojo, ką daro. Tai puikus, labai talentingas žmo-
gus, ir esu dėkingas likimui, kad mus suvedė”, – sakė
jis.  

Paprašytas prisiminti, kokia buvo pirma reak-
cija, kai sužinojo, kad režisierė nori kurti filmą apie
jį,  S. Kudirka prisiminė, jog tada ta idėja nesužavė-
jo, jam atrodė, kad, praėjus tiek metų, ši istorija jau
seniai užmiršta ir niekam neįdomi. Tačiau palaips-
niui bendraujant su režisiere, jis įsitraukė į kūrybinį
procesą, sutiko ir kartu skristi į Ameriką bei fil-
muotis tame pačiame ‘Vigilant’ laive, susitikti su tuo
pačiu jo buvusiu kapitonu, kuris, vykdydamas aukš-
tesnės valdžios nurodymus grąžino Simą sovie-
tams.

Pateko į tą patį JAV laivą

G. Žickytė papasakojo, kad leidimo patekti į JAV
pakrančių apsaugos laivą ‘Vigilant’ teko laukti apie
pusantrų metų, buvo įveikta daugybė biurokratinių
kliūčių, derinimų, gauti visi leidimai, o jau patekus
į laivą kūrybinę grupę sužavėjo jūreivių dėmesys, pa-
slaugumas. Jie visi buvo girdėję Simo istoriją, apie
jo šuolį iškart po įvykių parašyta JAV lietuvių žur-
nalisto Algio Rukšėno knyga „Gėdos diena”, pasi-
rodo, tapo privaloma JAV karinio jūrų laivyno kur-
santams. Amerikoje buvo sukurtas ir vaidybinis fil-
mas „Simo Kudirkos pabėgimas”, pelnęs du „Emmy”
apdovanojimus. 

Amerikoje kilus žmogaus teisių gynėjų pasi-
piktinimui dėl S. Kudirkos grąžinimo sovietams ir
jo įkalinimo, jūreivio likimą sprendė net du JAV pre-
zidentai. Richard Nixon pažadėjo, kad toks atvejis
daugiau niekada nepasikartos, o jį pakeitęs Gerald
Ford jau po kelių mėnesių su tuomečiu Sovietų Są-
jungos vadovu Leonidu Brežnevu susitarė, kad Simas
bus paleistas iš kalėjimo ir jam su šeima bus leista
išvykti į JAV. 

JAV valstybės sekretoriumi ir prezidento G. Ford
patarėju nacionalinio saugumo klausimais tada dir-
bo legendinis politikas, Nobelio taikos premijos
laureatas Henry Kissinger, kurį pakalbinti labai no-
rėjo G. Žickytė ir kuris, nors tada jau buvo 94-erių
metų amžiaus, sutiko duoti interviu filmavimo gru-
pei, nes ši istorija jam buvo labai svarbi.

Nukelta į 13 psl.
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Parengė�Vitalius�Zaikauskas

LiETUVA

Atvyko JAV Kongreso narių patarėjų delegacija
Vilnius (ELTA) – Spalio 12–14 dienomis, Lietuvos Seimo ir Užsienio reikalų

ministerijos kvietimu, Lietuvoje lankosi Jungtinių Amerikos Valstijų (JAV)
Kongreso narių patarėjų delegacija. Vizito metu JAV pareigūnai susipažins su
saugumo situacija Lietuvoje ir Baltijos jūros regione, aptars prioritetines dvi-
šalių Lietuvos ir JAV bendradarbiavimo sritis bei perspektyvas, aktualius tarp-
tautinės darbotvarkės klausimus. 

JAV delegacija susitiks su Užsienio reikalų ir Krašto apsaugos ministeri-
jų atstovais, Seimo Užsienio reikalų ir Nacionalinio saugumo ir gynybos ko-
mitetų nariais, Prezidento patarėjais, Vyriausybės kanceliarijos atstovais, taip
pat organizuojami susitikimai su Lietuvos pramonininkų konfederacija ir Sviat-
lanos Cichanouskajos biuru situacijai Baltarusijoje aptarti.

Paskutinis JAV Kongreso delegacijos vizitas vyko 2019 metais. Tiesioginis
darbas su JAV Senato ir Atstovų Rūmų narių patarėjais yra veiksmingas bū-
das siekiant pristatyti Lietuvos poziciją esminiais tarptautiniais saugumo po-
litikos aspektais bei šalies interesus dvišalio bendradarbiavimo srityse.

Vėl svarstys V. Landsbergio statusą
Vilnius (ELTA) – Seimo pirmininkė Viktorija Čmilytė-Nielsen teigia, kad

sprendimas iš Seimo darbotvarkės išbraukti siūlymą Aukščiausiosios Tarybos-
Atkuriamojo Seimo pirmininkui Vytautui Landsbergiui suteikti valstybės va-
dovo statusą priimtas dėl to, kad šiuo metu reikia susikoncentruoti į didžiau-
sią rezonansą keliančius klausimus, susijusius su COVID-19 pandemija. Vis tik,
parlamento vadovės teigimu, šis klausimas į rudens Seimo sesijos darbotvar-
kę dar sugrįš.

Primenama, kad projektą parengtas ir parlamentarams pateiktas dar bir-
želio mėnesį. 

Seimo teisininkai tuomet skelbtoje išvadoje pažymėjo, kad  teikiamas įsta-
tymas, kuriuo siekiama V. Landsbergiui suteikti valstybės vadovo statusą, gali
prieštarauti Konstitucijai.

Prezidentūra tvirtina, kad Prezidentas Gitanas Nausėda neturi jokių abe-
jonių, jog 1990–1992 m. de facto šalies vadovo pareigas ėjo būtent profesorius.

Dėl�vėjo�elektrinių�jūroje�ties�Palanga�meras�Šarūnas�Vaitkus�kreipėsi�į�vals-
tybės�vadovus,�išsakydamas�savo�poziciją�dėl�vėjo�jėgainių,�planuojamų�įreng-
ti�jūroje�nuo�Klaipėdos�iki�Būtingės,�ir�kraštovaizdžio�pokyčių,�turėsiančių�reikš-
mingos�neigiamos�įtakos�kurorto�turizmo�potencialui�ir�plėtrai.�„Kategoriškai
nesutinkame!”,�–�išsiųstame�rašte�teigia�kurorto�vadovas.

Dar pernai Vyriausybė priėmė bū-
tinus sprendimus jūrinio vėjo pa-
naudojimo plėtrai – keliasdešimt

kilometrų nuo kranto nutolusioje Balti-
jos jūros teritorijoje iki 2030 m. numa-
toma įrengti iki 700 MW galios vėjo
elektrinių parką.

Tokios galios vėjo elektrinių parkas
Baltijos jūroje gali pagaminti apie 2,5–3
TWh per metus – tai yra beveik ketvir-
tadalis dabartinio Lietuvos suvartojamo
elektros energijos poreikio. 

Numatomas teritorijos plotas vėjo elektrinėms Baltijos jūroje arti-
miausiu etapu siekia 137,5 kv. km, atstumas iki kranto – maždaug 26 – 32 km,
vidutinis gylis – 35 m, o vidutinis vėjo greitis – apie 9 m/s.

Iš viso Lietuva planuoja įrengti keturis jūrinius vėjo jėgainių parkus.
Visuose parkuose turėtų būti statomos 250 metrų aukščio, 12 MW galios

vėjo elektrinės.

Nebematysime gražių saulėlydžių 
Energetikos ministerijos užsakymu dabar rengiamas Lietuvos teritori-

nės jūros ir (ar) Lietuvos išskirtinės ekonominės zonos Baltijos jūroje teri-
torijos, skirtos atsinaujinančios energetikos plėtojimui, inžinerinės infrast-
ruktūros vystymo planas ir atliktas Strateginis poveikio aplinkai vertinimas.

Mažiausias atstumas nuo planuojamos teritorijos iki Palangos pakran-
tės yra apie 26 km.

Naujų raiškių vertikalių dominančių atsiradimas pakeis šiuo metu esan-
tį jūrinį kraštovaizdį ir sukels itin didelį visuomenės nepasitenkinimą”, – nu-
rodė Š.Vaitkus.

Lietuvos Bendrajame plane pagal gamtos ir kultūros paveldo išteklių tur-
tingumą ir aplinkos sveikumą Pajūrio arealas užima pirmąją vietą.

Svarbiausi rekreaciniai ištekliai yra smulkaus smėlio paplūdimiai,
vandens erdvė, smėlio kopų kraštovaizdis, užkopės pušynai ir mišrūs miškai,
uosto ar infrastruktūros įrenginiais neužstatytos teritorijos.

Poilsiautojus traukia jaukus bei žalias kurortas su smėlėtais paplūdimiais
bei vizualiai neužterštas Baltijos jūros akvatorijos kraštovaizdis.

Vystymo plano Strateginių pasekmių vertinimo ataskaitoje teigiama, kad:
„vėjo jėgainės bus matomos nuo Palangos miesto savivaldybės rekreacinių
teritorijų Baltijos jūros pakrantėje”.

Palanga kategoriškai nesutinka 
Palangos vadovas nurodo, jog, remiantis mokslinių tyrimų duomenimis,

nustatyta, kad, vėjo jėgaines įrengus didesniu nei 32 km atstumu nuo kran-
to, šios būtų matomos tik esant idealioms oro sąlygoms, bet tai būtų vizua-
liai nereikšmingas objektas. Vėjo jėgaines įrengus 28 km atstumu, jos bus ma-
tomos gero matomumo sąlygomis.

Šie parkai būtų suvokiami kaip tolimo kraštovaizdžio elementas: jėgai-
nės matomos kaip maži objektai, menčių sukimasis paprastai nepastebimas.

Kaip minėta, mažiausias atstumas nuo planuojamos teritorijos vėjo jė-
gainėms iki Palangos yra apie 26 km, vadinasi, jos bus pakankamai gerai ma-
tomos nuo kranto plika akimi.

Meras prašo užtikrinti, kad projektuojami vėjo jėgainių parkai nebus ma-
tomi nuo kranto bei neigiamai neįtakos esamo Baltijos jūros kraštovaizdžio,
nesumažins turimo rekreacinio potencialo ir bus išsaugotas bei technogeniškai
neužterštas unikalus Lietuvos pajūrio kraštovaizdis su nepakartojamais sau-
lėlydžiais.

Grafas jūros tiltą statė ne tam, kad žiūrėtume į vėjo malūnus
„Kreipdamiesi į valstybės ir ministerijų vadovus, Seimo komitetus mes

išsakome tvirtą mūsų poziciją, jog kategoriškai nesutinkame laužyti šimta-
metes Tiškevičių tradicijas, kurios padėjo susiformuoti kurortui ir jam aug-
ti”, – komentavo Palangos meras Š.Vaitkus

„Grafas tam ir puoselėjo pliažus, pastatė tiltą, kad žmonės čia vaikščio-
tų bei grožėtųsi beribiu jūros horizontu ir besileidžiančia saule, pajustų iš-
skirtinį sąlytį su gamta ir vandens stichija, o ne tam, kad nuo kranto ar til-
to žiūrėtume į vėjo malūnus.

Anot jo, įgyvendinus vėjo elektrinių parko statybas pagal dabar disku-
tuojamus parametrus, įrenginius nesunkiai matytume nuo kranto ir plika aki-
mi, o tie, kas būtų ant jūros tilto, vadinamuosius vėjo malūnus išvystų dar
iš arčiau – jie priartėtų beveik 460 metrų ir būtų labai gerai įžiūrimi.

„Grafas Tiškevičius, statydamas jūros tiltą, rūpinosi, kad net šis statinys
netrukdytų gėrėtis jūros horizontu ir saulėlydžiais, o dabar kalbame apie hek-
tarus gerai matomų vėjo elektrinių”, – kalbėjo meras. 

„Vakarinė Palanga”, Tamara Zaiceva

Į „Pasaulio atminties” registrą įrašytas atvirukas
Vilnius (ELTA)

– Lietuvos ypatingojo
archyvo saugomas
dokumentas pripa-
žintas nacionalinės
reikšmės dokumen-
tinio paveldo objektu
ir įrašytas į UNESCO
programos „Pasaulio
atmintis” Lietuvos
nacionalinį registrą. 

Kaip praneša
Lietuvos ypatingasis
archyvas, į registrą
įrašytas atvirukas-sveikinimas Šv. Velykų proga ant beržo tošies, kurį 1956 m.
pagamino Anatalija Grinevičiūtė, kalėjusi Intos pataisos darbų lagerio mote-
rų stovykloje. 

Atvirukas Šv. Velykų proga buvo siųstas Intos pataisos darbų lagerio vyrų
stovykloje kalėjusiam Kostui Kovaliukui. 

Atvirukas sovietinio saugumo pareigūnų buvo paimtas 1958 m. kovo 3 d.
atliekant kratą Intos m. esančiame bute, kuriame gyveno K. Kovaliukas. Apie
tai liudija užrašas rusų kalba kitoje atviruko pusėje „Изъято у миня [меня] 3
марта 1958 года. Ковалюкас Костас” (liet. „Paimta pas mane 1958 m. kovo 3 d.
Kovaliukas Kostas”.) 

Lietuvos ypatingajame archyve saugomi dar du į UNESCO programos „Pa-
saulio atmintis” Lietuvos nacionalinį registrą įrašyti objektai: Lietuvos Lais-
vės Kovos Sąjūdžio Tarybos 1949 m. vasario 16 deklaracija ir 1949 m. masinio
gyventojų trėmimo operacijos „Priboj” žemėlapis.

5G ryšys Vilniuje bus kitąmet
Vilnius (ELTA) – Pasirašytas memorandumas dėl 5G ryšio plėtros Lietu-

voje. Susisiekimo ministro Mariaus Skuodžio teigimu, dokumentu patvirtinama,
kad visos jį pasirašiusios šalys sutaria dėl pagrindinių strateginių žingsnių 5G
tinklo plėtrai Lietuvoje pradėti.

„Nuo diskusijų pereiname prie konkrečių darbų. Šiandien (...) dėl 5G ry-
šio dažnių principiniai sutarimai jau yra pasiekti ir nebelieka kažkokių truk-
džių startuoti su aukcionais. Visos institucijos yra sutarusios dėl esminių žings-
nių, ką norime pasiekti. 100 Mbps interneto greitis bent 95 proc. Lietuvos namų
ūkių”, – memorandumo pasirašymo renginyje kalbėjo M. Skuodis.

Ministras M. Skuodis atskleidė, kad Vilniuje komercinis 5G ryšys turėtų
atsirasti kitais metais, o penkiuose didžiuosiuose šalies miestuose – 2023 me-
tais. Iki 2025-ųjų ketinama užbaigti 5G plėtrą ir visų miestų teritorijose, tarp-
tautiniuose transporto koridoriuose, taip pat valstybinės reikšmės keliuose, ge-
ležinkeliuose ir uostuose.

„Iš savo pusės dėsime visas pastangas, kad 5G ryšio projektas apskritai vi-
soje Lietuvos teritorijoje būtų pripažintas valstybei svarbiu projektu, nes jis ne-
abejotinai toks ir yra”, – pažymėjo ministras.

Vietoj saulėlydžio vaizdo – 
vėjo jėgainių parkas

Velykinis�atvirukas�ant�beržo�tošies�tapo�tarptautine�vertybe.
Archyvo nuotr.

Vėjo�jėgainės�jūroje.�����������Delfi nuotr.
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Parengė Loreta Steffens

MADOS SKRYNIA

LORETA STEFFENS

Nuo�pat�pradžių�fotografija�kaip�medija�tiek�sociali-
niame,�tiek�kultūriniame�kontekste�neturėjo�aiškios
tapatybės.�Nuo�XIX�a.�fotografija�stengėsi��būti�meno
forma,�bet�tarnavo�ir�kaip�identifikacijos�bei�kontro-
lės�įrankis.�Ji�taip�pat�buvo�nuolatinė�privačių�gyve-
nimų� � metraštininkė,� šeimos� albumų� archyvarė.
Šiandien,�sparčiai�augant�atvaizdų�produkcijai�ir�at-
sirandant�naujoms�komunikacijos�formoms,�fotog-
rafijos�būvis�ir�sklaida�įgyja�dar�daugiau�funkcijų.��Iš
daugybės��būdų��ty�rinėti�įvairialypius��fotografijos�as-
pektus�menininkai�ir�meno�institucijos�dažnai�pasi-
renka�vadinamąją��„mėgėjišką”�fotografiją�–�arba�kaip
pra�dinę� medžiagą� kūrybiniams� projektams,� arba
kaip�estetinę�kategoriją.

laužo mąstymo stereotipus. Evelyn fotografijos – tai
tarsi puikiai surežisuotas filmas, nukeliantis į pasą-
monėje verpiamą  istoriją. Kūrėja  tarsi šamanė  su-
geba sustabdyti kadrą būtent toje vietoje, kurioje rea-
lybė tampa fantazija. Evelyn Bogh nuotraukas galima
išvysti Instagram paskyroje evelyn.bogh.

„Mados skrynioje” Evelyn praskleidžia uždarą
fotografijos pasaulį ir  pasidalina savo nuotraukomis,
darytomis įvairių fotosesijų  metu. 

Kaip gimė idėja suderinti dvi meno šakas – fotografi-
ją ir teatrinį makiažą? 

Meniniai portretai man buvo pabėgimas  nuo
kasdienybės  ir nuobodžios „klientinės fotografijos”.
Visada norėjau įdomiau  „papuošti” savo portretus,
suteikti šiek tiek atgaivos akims ir atitrūkti nuo kas-
dieninių  standartinių fotosesijų darbe. Todėl pra-
dėjau  domėtis ir eksperimentuoti su grimu. 

Jūsų nuotraukos pasižymi minties vientisumu – drabužiai,
makia žas, šukuosena, fotografijos koncep  cija tarsi susilieja
į vieną  visumą. Kaip gimsta idėjos  fotosesijai? 

Tai yra magiškas ir nesuprantamas man pro-
cesas. Kai ateina įkvėpimas, tarsi prisijungiu prie
kažkokio informacijos šaltinio ir stebiu, kaip rankos
viską padaro. Dažnai net nežinau, koks bus galutinis
rezultatas. Kartais įkvėpimui užtenka tam tikros
spalvos, ar daikto, kad susidėliotų visas vaizdas. Pa-
vyzdžiui, nuotraukai „Living Green” mane įkvėpė
žali lūpų dažai.  

Ar ilgai trunka procesas? 
Ilgiausiai užtrunka padaryti grimą, gali prireikti

net 3–4 valandų. Fotosesija užtrunka iki 2 valandų,
nors save fotografuoti nėra lengva. Redagavimas man
yra kaip meditacija, taigi prie kompiuterio galiu pra-
leisti ir geras 5 valandas. 

Kaip bendraujate su savo gerbėjais? 
Aktyviausiai bendrauju su savo auditorija Ins-

tagram platformoje. Galvoju ir apie savo YouTube ka-
nalą. 

Kas jums yra grožis? 
Net nežinau kaip atsakyti... Mane savo grožiu

žavi labai daug dalykų.  Stipriausiai turbūt  – mūsų
pasaulis savo nepakartojamais spalvų deriniais, to-
bulomis formomis, kvapą gniaužiančiais gamtos
reiškiniais. 

Kaip pasirenkate modelius savo darbams?
Mano kūryboje dominuoja autoportretai, visas

procesas yra tarsi meditacija, kurios metu ir pailsiu,
ir „pasikraunu”. 

Ar fotografuodama konceptualius kadrus naudojate ki-
tokią techniką, kitokias medžiagas, palyginus su kasdiene
fotografija? 

Taip, naudoju visiškai nestandartinius sprendi-
mus idėją įgyvendinti. Pavyzdžiui, galiu užsidėti pa-

Veidrodžių pasaulis

sijonį ant galvos ar akims naudoti lūpų dažus. Turiu
ir mėgstamą apšvietimą bei redagavimo ypatumus. 

Kaip apibūdintumėte savo kūrybą? Kam skirti jūsų kū-
riniai? 

Tai turbūt sudėtingiausias klausimas. Manau,
mano kūryba patenka į  „Fine Art Conceptual Pho-
tography” kategoriją. Kuriu sau, nes negaliu nekurti.
Bet mano kūryba pradėjo domė tis ir muzikos atlikėjai
– savo „singlams” ar albumų viršeliams nori pasi-
rinkti mano fotografijas. Dabar dirbu su grupe
„Anaphora”. 

Ar jūsų karjerai svarbi socialinė žiniasklaida? 
Tikriausiai taip, šiais laikais tai svarbu vi-

siems. Nors labai aktyviai tuo neužsiimu, ma no fo-
tografijos buvo paskelbtos keliuose leidiniuose. 

Ar manote, kad formuojate nuomonę? 
Kartais sulaukiu žinučių, kad kažką  įkvėpiau

savo darbais – tai visada džiugina. Vadinasi, ne vel-
tui atlieku savo kūrybinę misiją. 

Ačiū už pokalbį. 

Skirtumas tarp meninės ir tos fotografijos, kuri
nėra priskiriama menui, priklauso nuo kiek-
vieno mūsų  suvokimo. Iki 1910 m. manyta, kad

me nas orientuojasi tik į gražius dalykus. XX a. šis
požiūris pasikeitė. Fotografija iškėlė klausimą,  ne
kas mene gali būti gražu, bet kas apskritai gali būti
menu. Žymus britų fotografas Malcolm Dickson
puikiai apibūdino šiuolaikinę fotografiją: „Menas ir
fotografija negali pakeisti socialinės struktūros,
bet gali turėti didelę įtaką žmonių gyvenimams. Fo-
tografija yra viena iš nedaugelio medijų,  kuri turi
daug kelių, vedančių tiek į ją, tiek iš jos.  Ir ne taip
svarbu, kokiais žodžiais ją  apibūdinsi  – Menas iš di-
džiosios raidės ar tiesiog menas – šios sampratos pri-
klauso nuo konteksto.” 

Vizualiojo meno laukas kinta, o fotografija po-
kyčius atskleidžia greičiausiai. Lietuvė fotografė
Evelyn Bogh savo kūriniuose  įprasmina šiuolaikinę
vizualiojo meno ir egzistencijos būseną  – fotografi-
jos ryšį su makiažo menu. Jos darbų brandumas ke-
lia nuostabą. Virtualioje erdvėje sustingusios fan-
tastinės figūros, mitologinės būtybės, „steampunk”
įkvėpta vizija, mistinė aplinka bei gotikinis koloritas

Violetinis�pavasaris Veidrodžių�pasaulisRamūs�vandenys

Menininkė�Evelyn�Bogh

Kristopher� Evelyn Bogh nuotraukos

Drugelių�efektas
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Lietuvos�Respublikos�Seime�eksponuojama�neįprasta
paroda�–�„Saga�apie�Lietuvą”.�Šio�projekto�autoriai�–�Lie-
tuvos�žurnalistų�sąjungos�nariai�Lilija�Valatkienė�ir�Vy-
tautas�Jonas�Juška.

Po Lietuvos parodines erdves keliaujanti paro-
da „Saga apie Lietuvą” tyrinėja bene aktua-
liausią Lietuvos problemą – gyventojų emig-

raciją. Pagrindinė komunikacijos priemone šiame me-
niniame projekte tapo saga. Projekto tikslas – iškel-
ti Lietuvos piliečių emigracijos klausimą.

Iš sagų – ir žemėlapis, ir upė

Projektui buvo surinkta 1 milijonas 500 tūks-
tančių sagų, iš kurių ant darbo drabužių sukurta me-
ninė instaliacija „Saga – žmogus”. Per milijonas
sagų – tiek Lietuvos gyventojų nepriklausomybės lai-
kotarpiu paliko savo šalį. 

savo projektą. „Kiekviena saga – tai siela. Tiesiog no-
rėjome per sagas papasakoti apie Lietuvą. O kaip tas
sagas gauti? Mes paskelbėme internete, paprašėme
žmonių pagalbos”, – pasakojo autorė.

2019 metais prasidėjo tų sagų rinkimas. Projek-
to autoriai manė, kad surinkti didelį kiekį sagų pri-
reiks nemažai laiko. Tačiau jau netrukus sagos į jų
namus ėmė plaukti šimtais. Sagas siuntė ne tik Lie-
tuvoje kiekviename mieste ir miestelyje gyvenantys
žmonės, bet ir lietuviai iš viso pasaulio. L. Valatkienė
pasakojo, kad pradžioje, atnešę sagų siuntinius,
pašto darbuotojai prašė pasirašyti už kiekvieną
siuntinį, bet paskui nustojo prašyti parašo. Nes dė-
žių, dėžučių dėželių srautas nepaliovė plaukti. Taip
pat buvo nurodytos vietos, adresai didžiuosiuose Lie-
tuvos miestuose, kur buvo galima atnešti sagas,
kad jos centralizuotai patektų į projekto autorių ran-
kas. Lietuviai sagas siuntė iš visur: Lenkijos, Latvijos,
Baltarusijos, Australijos, Kanados ir JAV.

Siuvo daug rankų

Projekto autoriai pasirinko idėją sagas susiūti
į darbinius chalatus, nes chalatai – tarsi ir darbo, ir
proto simbolis. Tas drabužis jiems pasirodė tinka-
miausias įprasminti išeiviją. Kiekviena saga sim-
bolizuoja vieną žmogų. Į tuos septynis chalatus sa-
gas siuvo neįgalūs žmonės. 

„Kodėl pasirinkome neįgalius? Nes jie negali
emigruoti iš Lietuvos, nes negalia juos sukaustė, čia
jie ir liko. Tokiu būdu neįgalieji kvietė iškeliavusius
sugrįžti atgal. Į vieną
tokį chalatą saga prie sa-
gos, arba ‘lietuvis prie
lietuvio’, susiūta du ki-
birai sagų”, – prisiminė
L.Valatkienė.

O darbo užteko vi-
siems, net ir pasaulio lie-
tuviams. Kadangi auto-
riai suprato, kad pirmai
parodai gali nesuspėti
padaryti to, ką yra su-
planavę, į sagų siuvimą
įtraukė Salomėjos Nėries
gimnazijos moksleivius
ir mokytojus. Į tą mo-
kyklą atvažiuodavo žmo-
nės, kurie norėjo patys
prisiūti sagą. Daugelis
jų turėjo artimą žmogų,
kuris buvo emigravęs.

Apie ką pasakoja sagos?

„Kone visos sagos atkeliavo su žmonių istorijomis.
Pasaulio lietuviai atsiuntė ir muziejaus vertų ekspo-
natų. Tarp jų – ir šaulio Vlado Putvinskio Pūtvio duk-
ters ir rašytojo dukterėčios sagos. Taip pat kunigo Sta-
sio Ylos sagos. Maironio dukterėčios Danutės Lip-
čiūtės vaikiško paltuko sagos – iš jos vaikystės dra-
bužio. Kadangi Maironio namuose Kaune, kur dabar
yra Maironio lietuvių literatūros muziejus, ji, būda-
ma maža mergaitė, gyveno. Ir Maironis, išleisdamas

Parodai autoriai surinko 1,5 milijono sagų
Projekto�autoriai�–�Lilija�Valatkienė�ir�Vytautas�Jonas�Juška.

Ką�pagimdys�fantazija?� L. Valatkienės nuotraukos

Žemaitės�portretas

Sagų�chalatai.�Fone�teka�sagų�,,upė”

ją į mokslus, užsagstydavo jai tą paltuką. Ta saga tapo
mūsų parodos simboliu”, – pasakojo L. Valatkienė.

Vienas eksponatas į parodą atkeliavo jau paga-
mintas. Baltomis sagomis apklijuoti bateliai atke-
liavo iš Švedijos. Jų autorė – lietuvė, kuri nutekėjo
į Švediją. Meilės emigrantė sagomis apklijavo savo
vestuvinius batelius. 

Projekto kūrimo metu žmonių atsiųstos sagos su-
gulė ne tik į darbo drabužius. Kūrėjai jas supylė ir
į sagų „upę”, kuri išėjo ne tokia jau sekli.

Kitas šio projekto autorius – Vytautas Juška –
Jungtinėje Karalystėje gimęs, didžiąją gyvenimo dalį
praleido Australijoje. Jis šioje sagų „upėje” ma to dvi
Lietuvas: vieną Lietuvoje, o kitą – išsibarsčiusią po

Instaliaciją papildo šios idėjos autorės, fotome-
nininkės Lilijos Valatkienės ir dailininko Vlado Me-
rečinsko sukurtas emigracijos žemėlapis iš sagų ir
unikalus rašytojos Žemaitės portretas. Parodų salė-
je iš sagų suformuota „upė”. Performanso tikslas – pa-
sėmus rieškučiomis sagas pajusti, suskaičiuoti ir įsi-
vaizduoti emigracijos skaičius, kurie po tokio veiks-
mo ir diskusijų nebeatrodys vien plika statistika. 

„Ši saga (projektas) apie mus – Lietuvos gyven-
tojus ir pasaulio lietuvius. Apie mus, išvykusius lai-
mės ieškoti svetur ir pasilikusius tėvynėje, nes išvykti
buvo fiziškai sunku ir tikėjimas neleido, šnibždėda-
mas, kad yra didžioji viltis. Ši saga, tai mūsų – savo
žemėje, tėvynėje likusių žmonių refleksija, išsakyta
metaforų kalba per paprasčiausią sagą. Tai mūsų šau-
kinys, raginantis grįžti namo, tai motinų malda ir tėvų
prašymas”, – sako parodos autorė Lilija Valatkienė.

Sagos keliavo iš Lietuvos ir viso pasaulio

Pusantro milijono, arba 500 kilogramų įvairaus
dydžio sagų – tiek menininkė L. Valatkienė sudėjo į

pasaulį. Penkiasdešimt metų praleidęs užsienyje, jis
nusprendė grįžti į Lietuvą. Jis kviečia emigrantus
gerai pasverti ir sugrįžti į Lietuvą, kuri keičiasi ir
gerėja ne dienomis, o valandomis.

„Matant, kaip tirpsta Lietuva, supranti, kad žmo-
nių nesugrąžinsi. Bet tylėti ir apsimesti miegančia
gražuole neįmanoma. Reikia apie tai kalbėti meno
kalba. Reikia ateiti į parodą, pasemti saują sagų iš
upės ir suskaičiuo ti, kiek tavo delne telpa tokių lie-
tu vių”, – sakė Lilija.

Parengta pagal LRT.lt

Maironio�dukterėčios�Danutės�Lipčiūtės-Augienės�at-
siųsta�saga.
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Parengė�Vitalius�Zaikauskas

pASAULiS

„Facebook” dėl pelno aukoja 
saugumą
Informatorė,�kuri�pasidalijo�gausybe�„Facebook”�dokumentų,�liudijančių,�kad
socialinės�žiniasklaidos�milžinė�žinojo,�jog�jos�produktai�kursto�neapykantą
ir�kenkia�vaikų�psichinei�sveikatai,�sekmadienį�atskleidė�savo�tapatybę�duo-
dama�interviu�per�televiziją�ir�apkaltino�bendrovę,�kad�ji�renkasi�„pelną,�o�ne
saugumą”.

37metų duomenų
mokslininkė iš Iowa
valstijos Frances

Haugen yra dirbusi tokiose
bendrovėse kaip „Google” ir
„Pinterest”, tačiau interviu
CBS naujienų laidai „60 mi-
nučių” sakė, kad „Facebook”
yra „žymiai blogiau” nei bet
kas, ką jai teko matyti anks-
čiau.

Ji paragino reguliuoti
bendrovės veiklą. „Face-
book” ne kartą parodė, kad
renkasi pelną, bet ne saugu-
mą. Dėl pelno ji aukoja mūsų
saugumą”, – sakė F. Haugen.

„Šiandien egzistuojanti
„Facebook” versija skaldo
mūsų visuomenę ir sukelia etninį smurtą visame pasaulyje”, – sakė ji.

Didžiausia pasaulyje socialinės žiniasklaidos platforma susidūrė su ne-
malonumais, kuriuos sukėlė F. Haugen, kuri, kaip neįvardyta informatorė,
su JAV įstatymų leidėjais ir laikraščiu „The Wall Street Journal” pasidalijo
dokumentais, kuriuose išsamiai atskleidžiama, kad „Facebook” žinojo, jog jos
produktai, įskaitant „Instagram”, kenkia jaunoms merginoms, ypač dėl kūno
įvaizdžio.

JAV senatorius Richard Blumenthal reagavo į šį interviu prieš F. Haugen
atvykstant liudyti Kongrese ir pareiškė: „Facebook” veiksmai aiškiai paro-
do, kad negalime pasitikėti, jog jis pats save kontroliuos. Privalome pagalvoti
apie griežtesnę kontrolę”.

Interviu „60 minučių” F. Haugen paaiškino, kaip bendrovės naujienų srau-
to algoritmas optimizuojamas turiniui, į kurį būtų reaguojama.

Pačios bendrovės atliktas tyrimas rodo, kad „lengviau įkvėpti žmones pyk-
čiui nei kitoms emocijoms”, – sakė F. Haugen – „Facebook” suprato, kad jei
pakeis algoritmą taip, kad jis būtų saugesnis, žmonės praleis mažiau laiko sve-
tainėje, spaus mažiau reklamų ir atneš mažiau pajamų”.

Pasak jos, per 2020 metų JAV prezidento rinkimus įmonė suprato tokio
turinio keliamą pavojų ir įjungė saugumo sistemas jam sumažinti.

Tačiau „vos tik rinkimai baigėsi, jie vėl jas išjungė arba grąžino anks-
tesnius nustatymus, kad pirmenybė būtų teikiama augimui, o ne saugumui,
ir man tai tikrai atrodo kaip demokratijos išdavystė”, – sakė ji.

„Niekas iš „Facebook” nėra piktavalis”, – sakė ji ir pridūrė, kad vienas
iš įkūrėjų ir generalinis direktorius Mark Zuckerberg nesiekė sukurti „ne-
apykantos” platformos. Tačiau, pasak F. Haugen, paskatos yra „neteisingai
suderintos”.

Praėjus kelioms dienoms po įtempto Kongreso posėdžio, per kurį JAV įsta-
tymų leidėjai nagrinėjo bendrovės poveikį jaunų vartotojų psichikos sveikatai,
„Facebook” politikos ir pasaulinių reikalų viceprezidentas Nick Clegg griež-
tai atmetė teiginį, kad jos platformos yra „toksiškos” paaugliams.

Nors F. Haugen nenubrėžė tiesios linijos tarp sprendimo išjungti saugumo
sistemas ir sausio 6 dienos riaušių prie JAV Kapitolijaus, laidoje „60 minu-
čių” buvo pažymėta, kad socialiniu tinklu naudojosi kai kurie šių riaušių or-
ganizatoriai.

N. Clegg, kalbėdamas per CNN, atmetė šią sąsają. Pasak jo, manyti, jog
technologijos lemia gilėjančią Amerikos politinę poliarizaciją, yra „savęs ap-
gaudinėjimas”.

Laikraštis „The New York Times” pranešė, kad N. Clegg siekė užkirsti
kelią F. Haugen interviu ir parašė 1 500 žodžių pranešimą darbuotojams, įspė-
damas juos apie „klaidinančius” kaltinimus.

„Facebook” sulaukė kritikos, kad kursto problemas visuomenėje, tačiau,
pasak N. Clegg, tai neturėtų būti „Facebook” kaltė. Tačiau jis pripažino, kad
žmonėms, jau turintiems problemų, naudojimasis socialine žiniasklaida gali
būti nenaudingas.

Jis taip  pat prieštaravo teiginiams „Wall Street Journal” paskelbtoje
straipsnių serijoje, jog paties „Facebook” atliktas tyrimas perspėjo apie nuo-
traukų dalijimosi programėlės „Instagram” žalą paauglių merginų savijau-
tai.

„Mūsų ar kieno nors kito tyrimai nepatvirtina, kad „Instagram” yra blo-
gas ar toksiškas visoms paauglėms”, – CNN sakė N. Clegg, tačiau pridūrė, kad
„Facebook” tyrimai bus tęsiami.

Susidūrusi su spaudimu, bendrovė anksčiau paskelbė, kad sustabdys, bet
neatsisakys jaunesniems nei 13 metų vartotojams skirtos „Instagram” ver-
sijos kūrimo.

ELTA

Vyko pirmosios JAV derybos su Talibanu 
Washingtonas (ELTA) – Jungtinių Valstijų valstybės departamentas spa-

lio 10 dieną teigė, kad pirmosios gyvos JAV pareigūnų ir Talibano derybos po
grupuotės įsigalėjimo Afganistane buvo „atviros ir profesionalios”.

JAV delegacija, Kataro sostinėje Dohoje susitikusi su aukšto rango talibų
pareigūnais, „daugiausia dėmesio skyrė saugumo ir terorizmo problemoms bei
saugiam JAV ir kitų užsienio šalių bei mūsų partnerių Afganistane išvykimui
iš šalies, taip pat žmogaus teisėms”, sakoma Valstybės departamento atstovo
Ned Price pranešime.

„Diskusijos buvo atviros ir profesionalios, JAV delegacijai jų metu pa-
kartojus, kad Talibanas bus vertinamas pagal jo veiksmus, o ne tik pagal žo-
džius”, – sakoma pranešime.

Talibano užsienio reikalų ministras Amir Khan Muttaqi teigė, kad susi-
tikimo metu jo pusė paprašė JAV atšaukti Afganistanui priklausančio turto įšal-
dymą.

Talibams perėmus Afganistano valdžią, JAV įšaldė beveik 9 mlrd. dolerių
vertės šalies turto. Dėl to šalyje kilo drastiškas valiutos stygius ir pakilo pa-
grindinių maisto prekių ir kuro kainos.

Talibano delegacijai vadovavęs A. K. Muttaqi taip pat nurodė, kad jo pusė
paprašė suteikti Afganistanui humanitarinę pagalbą.

Anot Talibano užsienio reikalų ministro, JAV delegacija taip pat pažadė-
jo toliau remti Afganistano skiepijimo nuo COVID-19 kampaniją.

Prancūzijoje nebebus žalumynų plastiko pakuotėse
Paryžius (ELTA) – Nuo kitų metų Prancūzija draus plastiko pakuotėse par-

davinėti apie 30 vaisių ir daržovių rūšių. 
Vartotojai ateityje agurkus, bulves, morkas, česnakus, cukinijas, baklaža-

nus ir žiedinius kopūstus lentynose ras tik nesupakuotas į plastikinius maišelius.
Iš vaisių tai bus obuoliai, kriaušės, mandarinai ir apelsinai.

Paskelbdama tokį draudimą, vyriausybė nori sumažinti plastiko atliekų.
Šiuo metu Prancūzijoje 37 proc. vaisių ir daržovių parduodami pakuotėse. Nu-
stačius naują tvarką, tikimasi kasmet nepanaudoti daugiau kaip milijardo plas-
tikinių pakuočių.

Nuo 2026 metų plastiko pakuotėse bus draudžiama pardavinėti bet kokius
vaisius ir daržoves.

Latvija skelbia nepaprastąją padėtį 
Ryga (ELTA) – Latvijoje nuo spalio 11dienos paskelbta tris mėnesius truk-

sianti nepaprastoji padėtis dėl rekordiškai padidėjusio užsikrėtimo COVID-19
infekcija skaičiaus, kai skiepijimų apimtys šalyje – vienos mažiausių ES.

Dabar 1,9 mln. gyventojų turinčioje Baltijos šalyje kasdien užsikrečia dau-
giau nei 1 000 žmonių, o tai yra daugiau nei pandemijos piko metu šiemet už-
fiksuotas didžiausias užsikrėtusiųjų skaičius.

Pagal naująsias taisykles kaukės nuo šiol privalomos visuose visuomeni-
niuose pastatuose, o visi valstybinėse įstaigose dirbantys asmenys privalo pa-
siskiepyti ne vėliau kaip iki lapkričio 15 dienos.

Neskiepyti žmonės nebus įleidžiami į prekybos centrus, ir tik būtiniausių
prekių parduotuvėms bus leidžiama veikti savaitgaliais. 

Visi latviai skatinami, jei įmanoma, dirbti iš namų.
Tik 48 proc. latvių yra visiškai paskiepyti – tai ketvirtas blogiausias vak-

cinacijos lygis ES po Bulgarijos, Rumunijos ir Kroatijos.

Prisaikdintas naujasis Estijos prezidentas A. Karis
Talinas (ELTA) – Estijos

parlamente prisiekė naujasis
šalies prezidentas – 63 metų
mokslininkas Alar Karis.  

Buvęs Estijos nacionali-
nio muziejaus direktorius pa-
keitė Kersti Kaljulaid, pir-
mąją Estijos prezidentę – mo-
terį.

A. Karis – penktasis Esti-
jos prezidentas nuo 1991 metų,
kai šalis atgavo nepriklauso-
mybę nuo Sovietų Sąjungos.
Jo pareigos daugiausia susi-
jusios su reprezentacinėmis
užduotimis.

Užsienio politikos srityje
A. Karis nori išlaikyti griežtą Estijos orientaciją į Vakarus. „Mes žinome, ko
mums reikia: stiprios ir vieningos Europos, plieno tvirtumo transatlantinio ben-
dradarbiavimo”, – sakė naujasis 1,2 mln. gyventojų turinčios valstybės vado-
vas. 

Jo darbotvarkėje taip pat yra švietimo, mokslo ir inovacijų temos.
1958 metų kovo 26 dieną gimęs A. Karis turi molekulinės genetikos ir vys-

tymosi biologijos specialybę, mokslininko karjerą jis pradėjo po studijų Esti-
jos aplinkos mokslų universitete.

Jis buvo dviejų universitetų – ir savo alma mater, ir vėliau Tartu univer-
siteto – rektoriumi. 

A. Karis, nepriklausantis jokiai partijai, rugpjūčio pabaigoje buvo išrinktas
į aukščiausią valstybės postą. Jį iškėlė valdančioji koalicija, kurią sudaro li-
berali Reformų partija ir linkstanti į kairę Centro partija.

F.�Haugen�savo�pastebėjimus�apie�ciniškas�„Face-
book“� nuostatas� paliudijo� tuo� susidomėjusiame
Kongrese.�������� „The new Yorker” nuotr.

Prisiekė�naujasis�Estijos�prezidentas�A.�Karis.�
ERR nuotr.
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SPORTAS
Parengė�Dainius�Ruževičius

Spalio�10�d.,�sekmadienį,�visas�Čikagos�miesto
centras�vėl�priklausė�bėgimo�mėgėjams�–�čia
buvo�surengtas�tradicinis�maratono�bėgimas

„Bank�of�America�Chicago�Marathon”.�Nuo�1977�m.
rengiamas� ir�didelio�populiarumo� tarp�bėgikų� su-
laukęs�Čikagos�maratonas�ir�šiemet�sukvietė�visus�bė-
gimo�mylėtojus�iš�viso�pasaulio.�Jame�dalyvavo�ir�gau-
si�lietuvių�bėgikų�komanda.�Kiekvienais�metais�bė-
gimu�sportininkai�pažymi�Lietuvai�svarbias�sukaktis.
Šių�metų�bėgimas�buvo�skirtas�Pasaulio�lietuviams.�

Žmona aplenkė vyrą, tarp lyderių –
ambasadorius

Greičiausiai 26.2 mylių (42 km) ilgio Čikagos ma-
ratono distanciją įveikė svečių iš Lietuvos, šeimyninis
Jurgitos ir Mariaus Turulių duetas. Jie baigiamąją
liniją kirto beveik „koja kojon” – pirmoji po 3 val. 29
min. ir 19 sek. atbėgo Jurgita, o vos po 2 sekundžių,
įkandin savo žmonos, maratoną pabaigė ir Marius!

Trečias iš lietuvių komandos narių atbėgo Vic
Juška (3:43:02 val.), o neilgai trukus liniją džiaugs-
mingai kirto Lietuvos ambasadorius Kanadoje Da-
rius Skusevičius (3:53:59 val.). Po jo, kiti Čikagos ma-
ratoną įveikę lietuviai sportininkai išsirikiavo tokia
tvarka: Rimvydas Bilevičius (3:59:07 val.), Mindau-
gas Smatauskas (4:14:42 val.), Rasa Džiugaitė (4:25:18
val.), Vytautas Laukaitis (4:32:35 val.), Ilona Dovi-
daitienė (4:42:42 val.), Didmantas Čiunaitis (4:46:11
val.), jau net 19-tąjį maratoną nubėgusi Monika Jo-
nuškevičiūtė (4:46:50 val.), Mindaugas Prišmontas
(4:47:06 val.), vyriausias lietuvių komandos narys –
67 metų Algimantas Remeika (4:51:35 val.), drauge ta
pačia sekundės dalimi atbėgę vyras ir žmona – Eu-
genijus ir Živilė Skibarkos (abiejų laikas vieno-

gikus ir vėl ėmėsi globoti LR generalinis konsulatas,
kuris, kartu su Čikagos lietuvių bėgimo klubu, subūrė
maratoną bėgsiančius lietuvius į vieną komandą bei
pakvietė visus tautiečius
17-toje bėgimo mylioje su-
sirinkti palaikyti bėgi-
kus, bėgant išties ne-
lengvą bėgimo trasą. 

Čikagos maratonas
buvo įspūdingas ir įsi-
mintinas tiek bėgikams,
tiek juos palaikantiems.
Kaip ir kiekvienais me-
tais, mes, lietuviai, išsi-
skyrėme kelių milijonų
žiūrovų minioje. Sirga-
lių, ankstyvą sekmadie-
nio rytą atėjusių palydė-
ti bėgikus, rankose ne-
trūko lietuviškų trispal-
vių bei kitos atributikos. 

Prie 17-tos maratono trasos mylios žymos (čia įsi-
kūrusi PLB Lituanistikos katedra) susirinkę ištiki-
miausi bėgimo entuziastai lietuviai ypatingai karš-
tai – mojuodami vėliavomis, dainomis ir skanduo-
tėmis – palaikė ir papildomų jėgų suteikė kiekvienam
pro juos prabėgančiam tautiečiui.

Per 2 dienas lietuvė įveikė 2 maratonus!

Čikagos maratone greičiausiai iš lietuvių ko-
mandos bėgusi Jurgita Turulienė neapsiribojo vien
šiuo pasie kimu ir jau kitą dieną dalyvavo žymiaja-
me Bostono maratone. Energinga sportininkė įrodė,
kad įveikti 2 maratonus per dvi dienas jai yra visiš-
kai įgyvendinama užduotis, su kuria ji stebėtinai pui-
kiai susidorojo. Bostono maratoną įveikusi
per 3:44:56 val. J. Turulienė įsirašė savo pa-
vardę  į neoficialią Lietuvos bėgimo re-
kordų knygą – tapo pirmąja moterimi, per
dvi dienas įveikusi ir Čikagos, ir Bostono
maratonus!

Džiaugdamasi savo pasiekimai mara-
tono trasose Jurgita minėjo, kad jai labai
patiko Bostono trasa ir, aišku, didžiulis bė-
gimo mėgėjų palaikymas, kuris sporti-
ninkę lydėjo bėgimo metu.

„Idėja nubėgti 2 maratonus per 2 die-
nas gimė, kai buvo paskelbtos ‘Didžiųjų Pa-
saulio Maratonų’ datos. Turėjau kvalifi-
kaciją abiems – Čikagos ir Bostono mara-
tonams, taigi nusprendžiau ruoštis šiam gy-
venimo iššūkiui. Ir man pavyko!

Žinodama, kad Čikagos trasa lygi, ti-
kėjausi bėgti greitai. Rytas išaušo gana šiltas bėgi-
mui, bet mintimis buvau nusiteikusi įveikti mylią po
mylios – greitai iki pabaigos. 17-oje mylioje daug pa-
pildomų jėgų suteikė šauni lietuvių palaikymo ko-
manda. Tuomet ir finišas jau netoli. Nors bėgimo tem-
pas kiek sulėtėjo, pavyko finišuoti greičiausiai, kiek
esu bėgusi – per 3val. 29 min. ir pasiekiau asmeninį
rekordą.

Nusiteikimas bėgti antrą maratoną Bostone su-
teikė jėgų, atrodo net kojų neskaudėjo pabudus ryte.

Kelionė į Hopkintoną neprailgo smagiai kalbant su
lietuve bėgike Rita Šuliauskaite, su kuria vaikystė-
je esame bėgę kartu varžybose Alytuje.

Buvau numačiusi bėgti Bostone ramiai, tačiau
nuokalnės man suteikė sparnus, o įkalnės buvo ma-
žesnės, nei tikėjausi. Tobulos oro sąlygos ir žiūrovų
bei vyro Mariaus palaikymas suteikė jėgų stipriai fi-
nišuoti per 3val. 44 min. Tai buvo jau 10 mano įveik-
tas maratonas! Svajonė įgyvendinta su kaupu!” –
džiaugdamasi savo pasiekimais pasakojo du mara-
tonus sėkmingai įveikusi J. Turulienė.

Bostone skambėjo šūksniai „Go Lithuania!”

Beje, Bostono maratono trasą sėkmingai įveikė
(3:53:26 val.) ir Jurgitos vaikystės draugė iš Dzūkijos
regiono – Rita Šuliauskaitė. Itin aktyviai Čikagos lie-
tuvių bėgimo klubo narei šis įsimintinas maratonas

taip pat buvo 10-tasis, kuriame buvo pasiekta finišo
linija.

„Jau vien papult į Bostono maratoną nėra leng-
va, bet jį prabėgti yra dar sunkiau. Trasoje vyrauja
labai daug įkalnių ir nuokalnių ir didžiausios jos ties
19–20 mylia. Tačiau yra viskas įveikiama, kai tre-
niruojiesi ir to atkakliai sieki.Bėgimo atmosfera Bos-
tone buvo labai gera, žmonės tuo gyvena, vieni kitus
karštai palaiko! 

Nukelta į 15 psl.

Įveikę�maratoną�sportininkai�bei�jų�gerbėjai��susitiko�ir�šiltai�pabendravo�LR�generaliniame�konsulate�Čikagoje.��
Tado Raudžiaus ir Ritos Šuliauskaitės nuotraukos

Greičiausiai�iš�lietuvių�Čikagos�maratoną�įveikė�svečiai�iš
Lietuvos�–�šeimyninis�Jurgitos�ir�Mariaus�Turulių�duetas.

Čikagos�bėgimo�klubo�nariai��su�ŠALFASS�medalius�jiems�įteikusia�konsule�S.�Mulevičie-
ne.

Sėkmingai�maratoną�baigusį�Saulių�Zauką�varžybų�trasoje�aktyviai�pa-
laikė�gausi�šeimos�narių�komanda.

Maratono aistros 
ir džiaugsmai

das – 4:55:50 val.), Saulius Zaukas (4:58:02 val.), Eglė
Benešiūnaitė (5:00:59 val.), Linas Kelečius (5:01:19
val.), jau 14-tąjį maratoną įveikęs Artūras Juronis
(5:15:00 val.), Robertas Lisauskas (5:24:00 val.) ir
Gabriella Tymarskis (5:55:29 val.).

Po maratono, nuo vidurdienio bėgikų sutiktuvės
vyko LR generaliniame konsulate Čikagoje, kur spor-
tininkų laukė apdovanojimai, sveikinimai, bendra
nuotrauka, pabendravimas ir vaišės. Seniausios iš-
eivijoje sporto organizacijos – ŠALFASS įsteigtus me-
dalius visiems sportininkams įteikė naujoji genera-
linė konsulė Čikagoje Sigrida Mulevičienė. Ji padė-
kojo Čikagos lietuvių bėgimo klubui už iniciatyvą ir
bendradarbiavimą telkiant lietuvių bėgikų komandą,
organizuojant sirgalių punktą ir bėgikų sutiktuves.

17-toji mylia subūrė tautiečius

Kaip ir ankstesniuose maratonuose, lietuvius bė-
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Vyčiai sprendė savo organizacijos ateitį
REGINA JUŠKAITĖ-ŠVOBIENĖ

Š. m. rugsėjo 10–12 d. Lake Buena Vista, Orlan-
do, Floridoje, vyko 107-asis Lietuvos vyčių suva-
žiavimas. Jo šūkis – Life, Growth, Change: Moving

Forward Together!

Suvažiavimą globojo centro valdyba, kopirmi-
ninkai buvo Robert A. Martin, Jr. ir Aleksand-
ra Rudmin (16 kuopa, Chicago, IL). Suvažiavimą

buvo planuota surengti 2020 m. rugpjūtį, kruizo  į  Ba-
hamų salas metu, bet dėl pandemijos išvyka buvo at-
šaukta. Pirmą kartą visuotinis narių suvažiavimas
vyko ir gyvai, ir nuotoliniu būdu. Jis prasidėjo šeš-
tadienį, rugsėjo 11 d., šv. Mišiomis, kurias virtualiai
aukojo Popiežinės Šv. Kazimiero lietuvių kole gijos
rektorius kun. Audrius Arštikai tis. Šv. Mišios buvo
aukojamos už gyvus ir mirusius Lietuvos vyčius, me-
cenatus, Lietuvos žmones ir tragiškai žuvusius 2001
m. rugsėjo 11 dieną. Kun. Arštikaitis kalbėjo apie šei-
mos, religines ir šios garbingos organizacijos tradi-
cijas. Priminė, kad organizacija gyvuoja antrąjį
šimtmetį ir reikia džiaugtis, kad ji išliko ir dar yra
veikli.

Pirmasis posėdis

Viešbučio pokylių salėje susirinkusius daly-
vius nuotoliniu būdu pasveikino centro valdybos pir-
mininkė garbės narė Regina Juškaitė-Švobienė.
Buvo sukalbėti malda ir sugiedoti JAV, Lietuvos bei
vyčių  himnai, kuriuos ve dė Marytė Bizinkauskas.
Prezidiumą sudarė kopirmininkai Michael Petkus (96
kuopa, Dayton, OH) ir Dave Boucher (78 kuopa,
Lawrence, MA); sekretorius – Tom Miller (72 kuopa,
Bingham ton, NY); Seimo parlamentinės eigos pata-
rėjas – Robert Petkus (96 kuopa, Dayton, OH). Išrinkti
apygardų atstovai (Sargeant at Arms), Aukų ir svei-
 kinimų, Rezoliucijų bei Mandatų komitetų nariai. 

Buvo parodytas filmas „They could have been
saints” apie Motinos Marijos Kaupaitės gyvenimą,
religinį pasišventimą ir seselių kazimieriečių kong-
regacijos įsteigimą JAV ir Lietuvoje. 

Centro valdybos pirmininkė R. Juškaitė-Švo-

bienė perskaitė išsamų praėjusių metų organizaci-
jos veiklos pranešimą. Malda prisiminti mirusieji: bu-
vęs šios organizacijos centro valdybos garbės narys,
dvasios vadas prelatas kun. dr. Juozas Anderlonis ir
buvusi centro valdybos finansų sekre torė garbės narė
June V. Grenier.

Iždininkė Debbie Martin Rudmin pristatė 2021–
2022 m. organizacijos finansinę būklę. Ji gera, tad me-
tinis na rių mokestis nebus renkamas. Paskelbtas
kun. A. Arštikaičio pranešimas. Rektorius dėkojo Lie-
tuvos vyčių organizacijai už nuolatinę paramą Po-
piežinei Šv. Kazimiero lietuvių kolegi jai. Vyčiai re-
mia kasmetinius jos projektus. Šių metų projektas
yra remontuoti terasos stogus (darbų kaina 30 800
dol.). Lietuvos vyskupų konferencija ir aukotojai iš
Lietuvos bei JAV paaukojo 10 000 dol.

R. A. Martin, Jr., kuris yra ir Šv. Kazimiero gil-
dijos pirmininkas, pranešė, kad nuo 2019 m. Romo-

je buvo užsakytos 426 šv. Mišios, gautos 37 bendros
aukos. Į Romą buvo nusiųsta 5 130 dol. ir dar 13 000
JAV dol. – kolegijos remontui. R. A. Martin, Jr. taip
pat pranešė, kad Šv. Kazimiero gildija planuoja eks-
kursiją į Romą 2023 m., kai Popiežinė Šv. Kazimiero
lietuvių kolegija švęs 75-ąjį jubiliejų. 

Lietuvos vyčių fondo pirmininkė Aldona Za-
jauskas perskaitė fondo ataskaitą ir nušvietė pra-
ėjusių metų veiklą. Buvo pakeistas vienas iš pa-
grindinių šio padalinio statutų: prieš tai paramai ga-
lėjo būti naudojamos tik palūkanos, o dabar įvai-
rioms vyčių programoms ir paramai galima bus pa-
imti pinigų iš organizacijos banko sąskaitos. Nu-
spręsta, kokiems projektams skirti aukas. 2021–
2022 m. bus paaukota: 10 000 dol. – 4 m. mergaitės iš
Šiaulių Veronikos Savatskaja kaulų operacijai; 500

dol. – Povilui Stroliai už jo a. a.
tėvelio kompozitoriaus, vyčių
garbės nario Fausto Strolios
dai nų/giesmių atnaujinimą; po
100 dol. – dviems rašinėlio kon-
kurso laimėtojams, Ronald ir
Mary Claire Voveris (143 kuopa,
Pittston, PA). Buvo paskelbta
2021–2022 m. valdyba: pirmi-
ninkė – Aldona Zajauskas, vi-
cepirmininkas – Michael Pet-
kus, sekretorė – garbės narė
Elena Nakrosis ir iždininkė –
Georgianna Macke. 

Šiluvos Mergelės Marijos
padalinio pirmininkė E. Nak-
rosis pranešė apie šio padalinio
praėjusių metų veiklą. Visi de-
legatai buvo raginami garsinti
Šiluvos Mergelės Marijos isto-
riją. Padalinio tinklalapyje

(www.ourladyofsiluva.com) yra daug istorinės in-
formacijos apie Šiluvą, platinamos lenkų ir ispanų
kalbomis. Pardavimui esama įvairių suvenyrų:
ženkliukų ir paveikslų. Ateityje planuojama projek -
tuoti Švč. Mergelės Marijos statulą,  pagaminti žva-
kutes bei išleisti  kalendorių su Švč. Mergelės Marijos
bei Šiluvos vaizdais. Kadangi šiais metais sunkan-
ka 55 metai, kai Švč. Mergelės Marijos bazilikoje Was-
hington, DC buvo pašventinta Šiluvos Mergelės Ma-
rijos koplyčia, šio padalinio valdyba nusprendė pa-
aukoti bazilikai 5 500 dol. koplyčios tvarkymui.  E.
Nakrosis pranešė 2021–2022 m. valdybos sudėtį: pir-
mininkė – garbės narė Elena Nakrosis; vicepirmi-
ninkė – garbės narė Teresė Strolienė; sekretorius –
garbės narys Robert A. Martin, Jr; iždininkė – Aldona
Zajauskas. 

E. Nakrosis paskelbė ir Lietuvos vyčių labdaros
padalinio (Charities) 2021–2023 m. valdybos sudėtį:

pirmininkas – R. A. Martin, Jr. (atstovauja Šv. Ka-
zimiero gildijai); vicepirmininkas – Alex Fletcher (at-
stovauja stipendijų komiteto fondui); sekretorė – A.
Zajauskas (atstovauja Lietuvos vyčių fondui) ir ta-
rybos narė – E. Nakrosis (atstovauja Šiluvos Švč. Mer-
gelės Marijos fondui). Ex oficio pareigas organizacijos
juridiniu patikėtiniu eina advokatas Al Rimas Do-
manskis ir R. Juškaitė-Švobienė.

Mandatų komisija pranešė, kad šiame posėdyje
dalyvavo 55 balsuojantys delegatai, 4 apygardos de-
legatai (2 dalyviai ir 2 nuotoliniu būdu), 40 kuopų de-
legatų (19 dalyvių ir 21 nuotoliniu būdu), 2 garbės na-
riai (1 dalyvis ir 1 nuotoliniu būdu), 9 centro valdy-
bos nariai (5 dalyviai ir 4 nuotoliniu būdu) bei 3 sve-
čiai. Iš viso šiame posė dyje dalyvavo 58 asmenys, at-
stovaujan tys 40 kuopų ir 4 apygardoms.

Prezidiumo kopirmininkas D. Boucher sukalbėjo
šios sesijos užbaigimo maldą. Po to vyko pietūs
viešbučio salėje bei loterija, kurioje buvo įdomių lai-
mėjimų: marškinėliai su lietuviška atributika, dro-
žiniai iš medžio su Vyčio bei Lietuvos simboliais, Ho-
lywoodo aktorės Rūtos Kilmonytės knyga „Consider
You’re Ass Kissed” ir kt. Surinkta 370 dol. Lietuvos
vyčių aukų padaliniui. 

Antroji sesija

Ritualų komiteto pirmininkė Georgianna Mac-
ke ketvirtojo laipsnio kandidate paskelbė Alek-
sandrą Rudmin (16 kuopa, Chicago, IL). Iždo pati-
kėtiniai Cathy Nakrosis ir Dave Boucher pranešė, kad
Lietuvos vyčių organizacijos bei organizacijos pa-
dalinių finansų knygos tvarkomos rūpestingai ir tiks-
liai. Nei vienai kuopai ar apygardai nepasisiūlius glo-
boti kitą, 2022 m. suvažiavimą, 108-ąjį metinį suva-
žia vimą globos centro valdyba. Tiksli da ta ir vieto-
vė bus pranešta artimiausiu laiku.

Centro valdybos pirmasis vicepirmininkas Alex
Fletcher papasakojo apie š. m. kovą išplatintą ap-
klausą apie Lietuvos vyčių ateitį. Organizacijai pri-
klauso 857 nariai, buvo gauti 233 atsakymai (27
proc.): 53 – iš Gintaro apygardos, 54 – iš Vidurio Ame-
rikos, 23 – iš Vidurio Atlanto, 91 – iš Naujosios Ang-
lijos ir 12 – iš narių, kurie nepriklauso apygar-
doms. Nariams vis sunkiau dalyvauti organizacijos
veikloje dėl amžiaus ir ligų, daugumos kuopų ir apy-
gardų veikla smuko. Nors šios organizacijos iždo būk-
lė yra stabili, dauguma respondentų siūlė uždaryti
orga nizaciją per artimiausius 10 metų (67 proc.). Kiti
(23 proc.) norėjo, kad vyčiai gyvuotų kuo ilgiau. 10
proc. responden tų siūlė uždaryti organizaciją su-
laukus 110-ies (2023 m.) ar 115-kos (2028 m.) gyvavi-
mo metų. Buvo pasiūlymų, kaip vystyti organizaci-
jos veiklą, pritraukti naujų narių, plačiau reikštis so-
cialiniuose tinkluose. Naujosios Anglijos apygardos

Suvažiavime�gyvai�dalyvavę�vyčiai�susirinko�bendrai�nuotraukai. Aleksandros Rudmin nuotr.

107-asis�suvažiavimas�vyko�Floridoje,�bet�dalis�vyčių�jame�dalyvavo�nuotoliniu
būdu.�
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Atkelta iš 6 psl.
Po filmo žiūrovai klausinėjo, ar

Simas susitiko su tuomečiu ‘Vigi-
lant’ kapitonu, kuris po incidento
neteko darbo laive ir daugiau neiš-
plaukė į jūrą. Pasak G. Žickytės, toks
labai jaudinantis susitikimas, virtęs
susitaikymu po penkiasdešimties
metų įvyko ir jis buvo nufilmuotas,
bet vėliau montuojant ,,Šuolį” ta sce-
na tiesiog neįsikomponavo į visą fil-
mo audinį. Ir apskritai buvo nufil-
muota daug daugiau medžiagos negu
jos liko filme, bet tokia yra doku-
mentinio kino kūrimo specifika.     

Amerikoje pasilikti nenorėjo

S. Kudirka, atsakydamas į žiūro-
vų klausimus apie savo vaikus papa-
sakojo, kad Amerikoje jiems sekasi ge-
rai, ir net pats stebėjosi, kad jie abu
– jau pensininkai. Jam smagu, kad
vienas iš proanūkių, šešerių metų ber-
niukas yra pavadintas Simo vardu.
Beje, rugsėjo pabaigoje Lietuvoje lan-
kėsi filmo herojaus dukra Lolita su
vyru amerikiečiu, jie žiūrėjo filmą ir
viename iš seansų bendravo su žiū-
rovais Vilniuje.

Į klausimą, kaip pavyko prikal-
binti filme kalbėti ir tuometį KGB tar-
dytoją, šios bylos tyrėją Vytautą Ur-
boną režisierė atsakė, kad kai ji pa-
skambino šiam žmogui, jis pasakė,
kad jau laukė to skambučio, nes ži-
nojo apie kuriamą filmą ir buvo su-
kaupęs daug medžiagos apie S. Ku-
dirkos bylą.   

Kai Simo paklausiau, kodėl jis po
30 metų gyvenimo Amerikoje grįžo
gyventi į Lietuvą, susigraudinęs se-

nolis paaiškino paprastai – o kaip gi
kitaip, čia gimtinė, čia artimųjų ka-
pai, čia viskas sava, o Amerikoje vis-
ko daug, bet tai – ne jam. Nes ir tos pa-
čios palmės iš toli gražiai atrodo, o kai
perbrauki per jų kamieną ranka, la-
bai duria. 

G. Žickytė džiaugėsi, kad filmą la-
bai geranoriškai priima pačių įvai-
riausių šalių žiūrovai tiek Europoje,
tiek Amerikoje ar Azijoje – visus jau-
dina ši laisvės troškimo istorija. Fil-
mas itin sužavėjo tarptautinę publiką
ir jau pelnė septynis apdovanojimus
– tiek profesionalų komisijų, tiek žiū-
rovų. Režisierė šypsosi – priima vie-
nodai gerai, bet vieno dalyko joks ne-
lietuvis nesupras, nes neįmanoma
išversti į kitas kalbas tą Simo filme
vartojamą žodį ,,rupūčkėle”…  

Viename iš dokumentinio filmo
„Šuolis” epizodų S. Kudirka, jau su-
grįžęs iš JAV gyventi į Lietuvą sako,
jog jis „runkeliu” buvo laikomas
Amerikoje, „runkeliu” yra laikomas
ir Lietuvoje, tad jo buvo paklausta, ar,
esant galimybei atsukti laiko ratą at-
gal ryžtųsi pakartoti savo žygį. Simas
iš karto atsakė, kad tikrai ne, nes po
tiek metų viskas atrodo kitaip.  

Iš karto po seanso Marijampolė-
je G. Žickytė išskubėjo automobiliu į
Kaliningradą, o iš ten išskrido į Mask-
vą, kuri jau metus yra tapusi jos lai-
kinais namais – čia kūrėjos vyras dip-
lomatas Eitvydas Bajarūnas dirba
Lietuvos Respublikos ambasadoriumi
Rusijos Federacijoje. O režisierė jau
ruošiasi naujam filmui – tai bus pa-
sakojimas apie intelektualę, teatro-
logę, Atviros Lietuvos fondo steigėją
šviesios atminties Ireną Veisaitę. 

nariai sudarė komitetą ir pristatė savo
planą, kaip galima ilgiau išlaikyti or-
ganizaciją. Vyčiai atidžiai klausėsi šio
įdomaus pranešimo ir statis tikos. Buvo
įsteigtas Naujų idėjų (New Ideas) ko-
mitetas. Šiam komitetui vadovaus ko-
pirmininkės – garbės narė Maria Deks-
nis ir jos dukra Andreja Deksnis (58
kuopa, Michigan City, IN). Taip pat ieš-
komi savanoriai. Šio komi teto išva-
dos bus paskelbtos per 108 me tinį su-
važiavimą 2022 m. 

Mandatų komisija pranešė, kad
šiame posėdyje dalyvavo 56 balsuo-
jantys delegatai, 6 apygardos delegatai
(2 dalyviai ir 4 nuotoliniu būdu), 39
kuopos (17 dalyvių ir 22 nuotoliniu bū -
du), 1 garbės narė, 10 centro valdybos
narių (6 dalyviai ir 4 nuotoliniu būdu),
2 svečiai (nuotoliniu būdu) ir 1 dvasi-
ninkas (nuotoliniu būdu). Iš viso šiame
posėdyje dalyvavo 59 asmenys, atsto-
vaujantys 21 kuopai ir 4 apygardoms.

Vyko naujos centro valdybos rin-
kimai. 2021–2022 m. centro valdybą su-

darys: dvasios vadas (dar ieškomas);
pirmininkė – Regina Juškaitė-Švobie-
nė (102 kuopa, Detroit, MI); vicepir-
mininkas – Alex Fletcher (96 kuopa,
Dayton, OH); protokolų sekretorė –
Liza Macke (157 kuopa, Lemont, IL); fi-
nansų sekretorė – Aleksandra Rud-
min (16 kuopa, Chicago, IL); iždininkė
– Debbie Rudmin (16 kuopa, Chicago,
IL); iždo patikėtiniai – Cathy Nakrosis
(90 kuopa, Kearny, NJ) ir Dave Boucher
(78 kuopa, Lawrence, MA). 

Lietuvių reikalų ir Lietuvių kultū -
ros/kalbos komitetai sujungti į vieną,
jam vadovaus Susan Bumila Traut-
man (1 kuopa, Brockton, MA); Garbės
narystės komitetui – Teresė Strolienė
(157 kuopa, Lemont, IL); Ritualų –
Georgianna Macke (157 kuopa, Le-
mont, IL); Stipendijų – Alex Fletcher (96
kuopa, Dayton, OH), Ryšių su visuome -
ne – Regina Juškaitė-Švobienė (102
kuo pa, Detroit, MI). 

Kaip jau skelbta, įkurtas padalinys
„Knights of  Lithuania Charities”, ku-
riam dvejus metus vadovaus garbės na-
rys Robert A. Martin, Jr. 

Priimti nutarimai, liečiantys fi-
nan sines aukas: Jo Eminencijai kar-
dinolui Juozui Audriui Bačkiui (jo 60
metų kunigystės šventės proga) užsa-
kyti šv. Mišias visiems metams per Šv.
Kazimiero gildiją; keturių kongrega-
cijų seselėms vienuolėms (seselėms
kazimierietėms, seselėms pranciškie-
tėms, seselėms Nukryžiuotojo Jėzaus
ir seselėms Švč. Mergelės Marijos Ne-
kaltojo Prasidėjimo); lietuviškai spau-
dai „Draugas” ir „Draugas News”;
Jungtiniam Amerikos pabaltiečių ko-
mitetui (JBANC); Nacionalinei Ne-
kaltojo Prasidėjimo bazilikai, kurioje
yra Šiluvos Švč. Mergelės Marijos kop-

lyčia; Popiežinei Šv. Kazimiero lietuvių
kolegijai bei atlyginimams Lietuvos vy-
čių fondui. Iš viso bus paaukota 33 150
dol. 

Sveikinimų/aukų komitetas pra-
nešė, kad per šį suvažiavimą surinkta
1 750 dol. Aukos bus skiriamos: Šiluvos
Mergelės Marijos fondui – 300 dol.; Šv.
Kazimiero gildijai – 1 400 dol. ir ben-
dram vyčių fondui – 50 dol.

Iškilmingas pokylis

Kiekvienas Lietuvos vyčių seimas
pažymimas iškilmingu uždarymo po-
kyliu. 107-ojo suvažiavimo uždarymą
šventėme šeštadienį, rugsėjo 11 d., Em-
bassy Suites Lake Buena Vista viešbu -
čio pokylių salėje. Prieš pradedant va-
karo programą buvo padaryta oficiali
suvažiavimo dalyvių nuotrauka.

Po vakarienės buvo perskaityti
centro valdybos pirmininkės sveikini -
mo žodžiai. R. Juškaitė-Švobienė išreiš -
kė padėką centro valdybos kopirminin -

kams – Robert A. Martin Jr. ir Alek-
sandrai Rudmin bei jų komitetui už pa-
siaukojamą darbą ruošiant 107-ąjį me-
tinį suvažiavimą, kuris vyko ir nuoto-
liniu būdu. Padėkojo už pasitikėjimą ir
išrinkimą jau dešimtą kadenciją vado -
vauti Lietuvos vyčių organizacijai.
„Esame gyva, svarbi ir reikalinga or-
ganizacija!”, – sakė R. Juškaitė-Švobie -
nė. 

Stipendijų komiteto pirmininkas
Alex Fletcher paskelbė 2021–2022 m. sti-
pendijos gavėjus, tai: Elizabeth Macke
(157 kuopa Lemont, IL); Augustas Se-
nuta (1 kuopa, Brockton, MA); Regina
Mikalauskas (96 kuopa, Dayton, OH),
ir broliai Brian Johnson, Jr. bei Justin
Johnson (19 kuopa, Pittsburgh, PA). Iš
viso skirta 16 000 dol.

Oficialioji programos dalis baigta
malda. Po to skambėjo muzika, vyko
malonus bendravimas, šoko ne tik jau-
nimas, bet ir vyresnio amžiaus pokylio
dalyviai.

Suvažiavimą  baigiant

Sekmadienį, rugsėjo 12 d., Basili-
ca of  Mary Queen of  the Universe Or-
lando, FL, buvo atnašaujamos suva-
žiavimo užbaigimo šv. Mišios. Prieš tai
dalyviai susirinko Motinos ir Kūdikio
(Mother and Child) koplyčioje, kurio-
je Ritualų komiteto pirminkė Geor-
gianna Macke ketvirtojo laipsnio me-
dalį ir žymenis įteikė kandidatei Alek-
sandrai Rudmin bei prisiekė naujoji
centro valdyba. 

Šv. Mišias aukojo bazilikos rekto-
rius kun. Robert E. Webster. Vyčiai dė-
vėjo juostas. Šv. Mišių metu buvo pa-
šventintas bronzinis paveikslas su Ši-
luvos Švč. Mergelės Marijos atvaiz-

G. Žickytė ir S. Kudirka po filmo peržiūros Marijampolėje.
Algio Vaškevičiaus nuotraukos

Simas Kudirka

du. Ši didžiulė ir brangi dovana buvo
skirta iš dosniosios vytės Anne M.
Jutt palikimo ir jos šviesiam atmini-
mui. Rektorius pašventino Lietuvos
vyčių narius, dalyvaujančius šv. Mišių
aukoje. Pamoksle kun. Robert  E. Webs-
ter papasakojo apie 1608 m. Švč. Mer-
gelės Marijos Šiluvoje apsireiškimą. Jis
prisipažino, kad apie šį apsireiškimą
nebuvo girdėjęs, o sužinojo iš lietuvių
spaudos, todėl jaučia didelę pagarbą
Lietuvai ir Lietuvos žmonėms.  Šv. Mi-
šios baigtos visų sugiedota kompozi-
toriaus, garbės nario Fausto Strolios
giesme „Our Lady of  Siluva”. Visa tai
sujaudino Lietuvos vyčius. Paveikslas
buvo išneštas iš bažnyčios ir maldi-
ninkai turėjo progos pamatyti jį iš ar-
čiau, nusifotografuoti šalia ir dau-

giau sužinoti apie Švč. Mergelės Ma-
rijos apsireiškimą Šiluvoje. Buvo keli
maldininkai, kurie prisipažino ke-
liaujantys į tuos kraštus, kur Marija ap-
sireiškė. Dabar planuoja ir keliones į Ši-
luvą! 

Kunigas R. E. Webster sakė, kad jis
yra pirmas, kuris šioje bazilikoje pa-
šventino Švč. Mergelės Marijos pa-
veiks lą ir dabar jaučiasi kaip lietuvis.
Jis susijaudinęs priėmė dovaną – lie-
tuvišką juostą ir dėkojo Lietuvos vyčių
organizacijai už galimybę sužinoti apie
Lietuvą ir Marijos apsireiškimą Šilu-
voje. Sakė, kad tik neseniai sužinojo ir
apie Švč. Mergelės Šiluvos koplyčią Na-
cionalinėje bazilikoje Washing ton, DC.

Po šv. Mišių viešbutyje vyko suva -
žiavimo užbaigimo pietūs.

Kunigas�Robert�E.�Webster�šventina�Švč.�Mergelės�Marijos�paveikslą.
Dave Boucher nuotraukos
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Chicago and 
surrounding areas
Bus: 773-767-2400
Cell:�312-805-4851
Fax:�773-767-9886
E-mail:�ausra.padalino@gmail.com

Aušra Kriščiūnaitė Padalino
Sponsoring�Broker/savininkė

Kalbame lietuviškai, ispaniškai, angliškai

Patirtis – daugiau nei
35-eri metai

SKELBIMAI 
773-585-9500

Obuolių metas – 2

MANO VirTUVĖ

PETRAS V. KISIELIUS, MD, FACS
INKSTŲ, PūSLėS, PROSTATOS 

GYDYMAS BEI CHIRURGIJA
Center for Health

1200 S. York, Elmhurst, IL 60126
Tel. 331-221-9004

ChirurGAi

AKiŲ LiGos

ARAS ŽLIOBA, M.D.
AKIŲ LIGOS – CHIRURGIJA
219 N. Hammes Avenue

Joliet, IL 60435
Tel. 815-741-3220

Šonkauliukai su obuoliais

Reikės:
1 kg (2 sv) šonkauliukų
1 svogūno
100 ml obuolių sulčių
3 obuolių
2 rozmarino šakelių  
2 šaukštų svarainių sirupo
1 šaukšto medaus
2–3 šaukštų obuolių acto
žiupsnelio druskos 
kelių rausvųjų ir kvapniųjų pipirų
žirnelių
maltų juodųjų pipirų
aliejaus ir sviesto kepimui

Obuolių padažui: 
5–6 rūgštesnių obuolių
1 šaukšto rudojo cukraus
mažo gabalėlio šviežio imbiero
2 gvazdikėlių  
šlakelio balto sauso vyno

Šonkauliukus įtrinti druska, pipi -
rais ir su šlakeliu aliejaus apkepinti
keptuvėje iš abiejų pusių.

Į kepimo formą suberti stambiai
pjaustytą svogūną, sudėti šonkauliu-
kus, įpilti obuolių sulčių. Uždėti roz-
marinų šakeles, suberti pipirus ir kep-
ti 180 C (350 F) orkaitėje apie 45–50 min.

Svarainių sirupą sumaišyti su
obuolių actu, medumi ir užtepti ant
šonkauliukų likus kepti 15 min.

Iš obuolių išpjauti šerdis ir su-
pjaus tyti žiedais. Juos apkepinti su
trupučiu sviesto.

Padažui skirtus obuolius nulupti,
išpjauti sėklides, supjaustyti kubeliais
ir suberti į puodą. Įpilti šlakelį van-
dens, įberti cukraus ir užkaisti. Nulup -
tą imbiero gabaliuką smulkiai su-
pjaustyti arba sutarkuoti ir sudėti į
puodą. Suberti gvazdikėlius, įpilti
vyno. Troškinti 15 min. Jei norisi vien-

http://draugokalendorius.org

RIMAS ČERNIUS

Čikagos�architektūros�centras�vėl�kvie-
čia�gyventojus�aplankyti�miesto�archi-
tektūrinius� šedevrus.� Pernai� dėl� pa-
ndemijos�pakeitęs�savo�formatą�į�vir-
tualų�(programėlę,�leidžiančią�susipa-
žinti� su� Čikagos� pastatais� virtualiai,
galite�atsisiųsti�ir�šiemet)�,,Open�Hou-
se�Chicago”�atnaujino�nemokamas�eks-
kursijas� gyvai.� Renginio� tinklalapyje
(www.openhouse.org)�rasite�žemėlapį
su�pastatais,�kuriuos�galima�aplankyti
spalio�16–17�dienomis.�Tokių�pastatų
–�per�šimtą,�jie�sugrupuoti�pagal�mies-
to�rajonus.�Visų�aplankyti�iš�karto�–�neį-
manoma,�bet�kiekvienas�gali�pasirink-
ti,�kas�jam�įdomiausia.�Kadangi�vis�dar
gyvename� pandemijos� šešėlyje,� pa-
statų�viduje�reikės�dėvėti�kau�kes.�Lan-
kymo�valandos�–�nuo�10�val.�r.�iki�5�val.
p.�p.,�tačiau�kai�kurie�pastatai�atviri�tik
šeštadienį�arba� tik� sek�madienį.�Tink-
lalapyje� nurodytas� tikslus� kiekvieno
pastato�lankymo�laikas.

Modernios architektūros mėgėjai
turbūt didžiausią dėmesį skirs
miesto centro dangoraižiams,

kurie išvardinti skyriuje ,,Downtown”.
Žinoma, čia yra ir senesnės architek-
tūros pavyzdžių. Vienas tokių – ,,Fine
Arts Building” (410 S. Michigan Ave.),
kuriame įsikūręs ,,Studebaker” teat-
ras. Prieš daugelį metų čia kelias ope-
ras rodė ir Čikagos lietuvių opera.
Pastato vidus pasižymi Art Nouveau
stiliaus puošyba.

Čikagos bažnyčios pasižymi savo
architektūriniu grožiu ir meniškais in-
terjerais. Pažvelgus į ,,Open House
Chicago” tinklalapį, krenta į akis keli
pavyzdžiai. Edgewater rajone yra ke-
lios bažnyčios, atspindinčios skirtingą
gotikinę architektūrą. Church of  the
Atonement Episcopal (5749 N. Ken-
more Ave.) – anglų gotikos pavyzdys.
Netoliese stovinti St. Gregory the Great
Roman Catholic Church (5535 N. Pau-
lina St.) – normanų gotikos atstovė. O
štai St. Ita Catholic Church (5500 N.
Broadway Ave.) yra prancūzų gotikos
pavyzdys.  Visos trys bažnyčios puoš-
niai dekoruotos, pasižymi įspūdingais
vitražais.

Norintys patyrinėti renesansinio
ir barokinio stiliaus bažnytinę archi-
tektūrą gali apsilankyti Our Lady of
Sorrows Basilica (3121 W. Jackson
Blvd.). Tai didinga šventovė, talpinan -
ti 1 200 maldininkų. Žydų sinagogą ga-
 lima pamatyti Hyde Parke (Kam Isaiah

Israel, 5080 S. Greenwood). Hyde Par-
ke yra ir kelios įspūdingos protestan-
tų bažnyčios, tarp jų Hyde Park Union
Church (5600 S. Woodlawn Ave.) bei
United Church of  Hyde Park (1448 E.
53rd St.).

Tie, kurie domisi bizantiniu stiliu -
mi, gali nuvykti į St. Clement  Church
Lincoln Park/Old Town rajone (642
W. Deming Pl.). Bažnyčios architektas
ir menininkas viduje įpynė bizantinio
stiliaus elementų, kurie šiek tiek pri-
mena garsiąją Hagia Sophia šventovę
Stambule. Tame pačiame rajone, netoli
De Paul universiteto, yra ir St. Vincent
de Paul Church (1010 W. Webster) su ro-
manikos ir  prancūzų gotikos elemen-
tais.

Daugelis lietuvių lankė ir gal lan-
ko Šv. Ignaco gimnaziją Čikagoje.
,,Open House Chicago” kviečia apsi-
lankyti gimnazijos patalpose, kurios
yra gražiai restauruotos. Taip pat ga-
lima aplankyti šalia stovinčią seną
Church of  the Holy Family (1080 W.
Roosevelt Rd.).

Ortodoksų tikėjimo šventovių Či-
kagoje taip pat nemažai. ,,Open House
Chicago” kviečia apsilankyti Švento
Bazilijaus graikų ortodoksų bažny-
čioje (733 S. Ashland Ave.) ir Šventos
Trejybės rusų ortodoksų katedroje
(1121 N. Leavitt St.). Pastaroji yra žy-
maus architekto Louis Sullivan darbas.
Ukrainietiško bažnytinio meno galima
pamatyti Šventųjų Volodimiro ir Olhos
ukrainiečių katalikų bažnyčioje (2245
W. Superior St.). 

,,Open House Chicago” savaitgalis
Čikagos ir apylinkių gyventojams su-
teikia retą progą pamatyti ypatingų pa-
statų ne tik išorę, bet ir vidų. Į dauge-
lį pastatų juk taip paprastai nepatek-
si – šiokią dieną jie uždari praeiviui.
Tad verta pasinaudoti šia ypatinga
metuose proga pamatyti miesto ar-
chitektūrinius paminklus. Ypač svar-
bu apžiūrėti bažnyčias, nes nežinia,
kaip ilgai joms bus leista stovėti.  Be to,
bažnyčių grožis dažnai slypi būtent jų
viduje.

tiso padažo, sutrinti obuolius smul-
kintuvu.

Šonkauliukus patiekti su keptais
obuoliais ir padažu. Prie šio patiekalo
tiks keptos daržovės.

Obuolių pyragas 
su traškia plutele

Reikės:
5 vidutinio dydžio obuolių
200 g (7 oz) sviesto
1 puodelio cukraus
2 kiaušinių
300 g (10,5 oz) miltų
2 arb. šaukštelių vanilinio cukraus
1 arb. šaukštelio cukraus 
1 arb. šaukštelio cinamono
1 arb. šaukštelio kepimo miltelių

Obuolius nulupti, išimti sėklides ir
supjaustyti skiltelėmis. Apibarstyti
cukrumi ir cinamonu. 

Orkaitę įkaitinti iki 175 C (350 F).
Sviestą ištirpinti, pilti puodelį

cukraus ir maišyti, kol cukrus ištirps.
Suberti vanilinį cukrų ir išmaišyti.
Įmušti kiaušinius ir viską gerai išplak -
ti.

Miltus sumaišyti su kepimo mil-
teliais, persijoti. Pilti į sviesto-kiauši-
nių plakinį dalimis ir gerai išmaišyti.
Suberti obuolius, išmaišyti, kad jie
apliptų tešla.

Didelę kepimo skardą iškloti ke-
pimo popieriumi. Obuolių pyrago masę
paskleisti ant skardos plonu sluoksniu.
Pyragą kepti apie 30 minučių.

Pyragas ypač skanus, kol karštas.
Rekomenduoju valgyti su vaniliniais
ledais. Galima apibarstyti cukraus
pudra, o mėgstantiems šokoladą – ap-
tepti šokoladiniu kremu.

Skanaus!
Jūsų Indrė

Čikagos architektūriniai 
paminklai vėl atveria duris

Šventos�Trejybės�rusų�ortodoksų�katedra�–�žymaus�architekto�Louis�Sullivan�šedevras.
Eric Allix Rogers nuotr.
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Itin�greitas�bėgimo�trasoje�buvo�LR�amba-
�sadorius� Kanadoje� Darius� Skusevičius.� Jį
sveikina�kolegė�– konsulė�S.�Mulevičienė.�

Geriausią�rezultatą�iš�Čikagos�lietuvių�parodžiusiai�Rasai�Džiugaitei�papildomų�jėgų�bė-
gant�suteikė�mamą�bėgimo�trasoje�pasitikę�vaikai.�

67� metų� Algimantas� Remeika� dar� kartą
įrodė,�kad�amžius�maratono�bėgimui�– ne
riba.�

Įsimintinoje�17-toje�mylioje�visus�bėgimo
dalyvius�pasitiko�šauni�ir�triukšminga�lie-
tuvių�palaikymo�komanda.

Jurgita�Turulienė�(d.)�per�2�dienas�įveikė�2
–�Čikagos�ir�Bostono�–�maratonus.�Ji,�kaip
ir�jos�žemietė�Rita�Šuliauskaitė�(k.)�savo�kar-
jeroje�jau�įveikė�10�maratonų!

d r a u g a s . o r g / m i r t i e s

Mano studijų ir skautavimo dienų draugui 

A † A
LEONUI MASKALIŪNUI

mirus, reiškiu gilią užuojautą jo sūnui LINUI, LILEI JU-
ZĖNIENEI bei visiems draugams, kurie liū di jo netekę.

Vytautas Lapatinskas 
Seattle, WA

,,Tavo poilsis amžinas ir gilus kaip naktis. Išėjimas 
sielos palaimintas be galo skaudi artimiems netektis”.   

Netekus sesers Lietuvoje kartu su Violeta Valaityte liū-
 di JAV LB Lemonto apylinkės valdyba.

Ilgamečiam Amerikos lietuvių inžinierių ir architektų
sąjungos nariui ir Medininkų atstatymo fondo pirmi nin  -
kui

A † A
LEONUI MASKALIŪNUI

mirus, reiškiame nuoširdžią užuojautą velionio šeimai
ir artimiesiems.

Amerikos lietuvių inžinierių ir architektų s-ga

BENDRAUKIME!  
www.facebook.com/draugolaikrastis

Maratono aistros ir džiaugsmai

Atkelta iš 11 psl.
Šis maratonas turbūt vienas iš la-

biausiai visus bėgikus sirgalių palai-
kančių maratonų. Negaliu suskaičiuot,
kiek kartu girdėjau „Go Lithuania!!!”
(gerbėjai skaitė užrašą ant marškinė-
lių). Ir tas kiekvienas šūksnis tave vis
labiau nešė pirmyn. O kai įbėgau į
Bostono centrinę gatvę ir pamačiau fi-
nišą, apėmė neapsakomas jausmas.
Neįmanoma nuslėpti jaudulio – nors tai
darau jau daug kartų (10-tas maratonas,
iš jų du – Bostono), bet susigraudinu tik
Bostone!…” – savo karštais įspūdžiais iš
Bostono maratono trasos pasidalijo R.
Šuliauskaitė.

Maratonų rekordininkai

Praėjusį sekmadienį vykusio „2021
Bank of  America Chicago Marathon”
absoliučiu nugalėtoju vyrų grupėje
tapo Etiopijos bėgikas Seifu Tura
(2:06:12 val.), o tarp moterų greičiausia
buvo Ruth Chepngetich (2:22:31 val.).
Nugalėtojams atiteko po 55 tūkst. do-
lerių piniginiai prizai.

Pasaulio maratono bėgimo rekor-
das priklauso Kenijos stajeriui Wilson
Kipsang, kuris 2018 m. rugsėjo mėne-
sį 42 km 195 m distanciją Vokietijos sos-
tinėje Berlyne nubėgo per 2 val., 1
min. bei 39 sek. Greičiausia maratono
bėgikė tarp moterų yra taip pat Keni-
jos bėgikė Brigid Kosgei, kuri 2019 m.
triumfavo Čikagos maratone, įveikda-
ma jį per 2 val., 15 min. ir 25 sek.

Lietuvos vyrų maratono rekordas
priklauso Česlovui Kundrotui, kuris
1997 m. spalio 26 d. Frankfrute nubėgo
per 2:12:35 val. Geriausią rezultatą
tarp moterų yra pasiekusi Živilė Bal-
čiūnaitė – 2005 m. lapkričio 20 d. Toki-
jo maratone ji nubėgo per 2:25:15 val.
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Vėlinių koncertas
Spalio 31 d., sekmadienį, 9:30 val. ryto Švč. M. Marijos Nekalto pra-

sidėjimo bažnyčioje Brighton Parke (2745 W. 44th St.) vyks Vėlinių kon-
certas. Giesmių ir poezijos programą atliks aktorė Apolonija Stepona-
vičienė ir parapijos choras, vadovaujamas muziko Algimanto Barniškio.
Uždegsime žvakutes, prisiminsime savo artimuosius. Galite atsinešti Am-
žinybėn iškeliavusių mylimų žmonių nuotraukas! Kviečiame dalyvauti

Svečiuose – ,,Tikslas – Amerika” 

Domitės lietuvišku paveldu Amerikoje?

Nuo 2017 m. Amerikos žemyno lietuvių paveldą tyrinėja projekto
,,Tikslas – Amerika” autoriai Augustinas ir Aistė Žemaičiai. Informaci-
ja ir nuotraukos kaupiamos internetinėje lietuviško paveldo enciklo-
pedijoje ,,Gabalėliai Lietuvos” (http://www.gabaleliailietuvos.lt) bei že-
mėlapyje ,,Tikslas – Amerika” (http://www.tikslasamerika.lt).

Kitą savaitgalį Augustinas ir Aistė lankysis Čikagoje ir papasakos
apie savo penkerių metų keliones bei atradimus. 

Susitikimai vyks: 

spalio 16 d., šeštadienį, 2 val. p. p. Balzeko lietuvių kultūros muzie-
juje;

spalio 17 d., sekmadienį, po 9 val. r. šv. Mišių – Šv. Antano parapi-
joje Cicero (lietuvių k.);

spalio 17 d., sekmadienį,  po 11 val. r. šv. Mišių Švč. Mergelės Ma-
rijos Gimimo parapijos salėje (lietuvių kalba);  

spalio 30 d., šeštadienį, 6 val. v. – galerijoje ,,Siela” Pasaulio lietuvių
centre Lemonte (lietuvių k.). 

Sužinosite daugiau apie lietuvišką paveldą Amerikos žemyne, tu-
rėsite galimybę užduoti klausimus, o taip pat pasiūlyti pažymėti pa-
pildomas vietas. Atvykite!

Sveikiname Švč. Mergelės Marijos Gimimo bažnyčios

kleboną kun. Jaunių Kelpšą
gimtadienio proga!

Linkime daug energijos, sveikatos,
jaunatviškumo, šypsenų ir Dievo palaimos!

Sekmadienį, spalio 17 d., po 11 val. ryto šv. Mišių kviečiame 
užsukti į parapijos salę, kur pasveikinsime kleboną 

ir pasivaišinsime cepelinais.

Švč. M. Marijos Gimimo parapija

Gimtadieniui – cepelinų pietūs

Šį sekmadienį, spalio 17 d., 1 val. p. p. Saint Ann of the Dunes (Beverly

Shores, IN) bažnytėlėje bus atnašaujamos šv. Mišios (kun. Gediminas Ker-
šys). Pagal Gary arkivyskupijos reikalavimus, reikia dėvėti kaukę. Adresas:

433 East Golf Wood Rd., Beverly Shores, IN 46301.


